
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
جدیدترین توئیت خود از مردم برای حضور پرشــور در 
انتخابات 28 خردادماه دعوت کرد. افزون بر این جمعی 
از مسئولان فرهنگی و تشکل های هنری نیز طی پیام های 
جداگانه ای مردم را به حماسه آفرینی در تعیین سرنوشت 

خود تشویق کرده اند.

 تسلیم خواست  دشمنان و بدخواهان نشویم
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه مشروطیت، 
ایرانیان را با صندوق آرا آشــنا کرد، نوشته: »مشروطیت 
ایرانیان را با صندوق آرا آشنا کرد. انقلاب اسلامی فرصتی 
برای آشتی مجدد ملت با آن شد.نوای شهیدان مشروطه 
و جمهوری اســلامی مارا به تداوم حضور می خوانند.در 
ضرورت مشــارکت تردید نکنیم.« قادر آشــنا، مدیرکل 
هنرهای نمایشی نیز از هنرمندان برای حضور در انتخابات 
دعوت کرد، در پیــام وی آمده:»هنرمندان، نمایندگان 
پیشــرو عواطف اجتماعی وگزیده تفکرات برخاســته از 
متــن هر جامعه هســتند که حضورشــان در هر عرصه 
هــم تأثیری عمیق درنتایج و برآمد آن عرصه دارد و هم 
با پیوند اجتماعی با مردم شــان، منتخبی را بر کرســی 
می نشــانند که در جای خود، بــه نمایندگی از مردم، به 
مطالبه از او نیز بر می خیزند. شرکت در عرصه انتخابات 
ریاســت جمهوری، ابراز حضور، اعلام نظر و دخالت در 
مقدرات کشــور است و پاسخی معنی دار به پرسش های 
امــروز و فردای این مرز خاک دیرینه.«بنابرخبر دیگری، 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی نیز به طور جداگانه طی 
بیانیه ای از عموم مردم برای شــرکت در انتخابات دعوت 
کرده که در آن آمده: »انتخابات، مظهر مشــارکت مردم 
در تعیین سرنوشــت خویش و نماد مردم سالاری دینی 
در نظام جمهوری اسلامی ایران است. ملت بزرگ ایران 
درراه دســتیابی بــه این ارزش ها در بیــش از یک قرن 
اخیر بهای گزافی پرداخته و هیچ گاه تســلیم خواســت  
دشمنان و بدخواهان این مرزوبوم نشده است. انتخابات 
و صندوق رأی مأمن ایرانیان و نقطه پیوند دلسوزان این 

وطن است.«

 راهی برای واکسینه شدن در برابر دشمنان
مؤسسه هنرمندان پیشکسوت هم ازجمله تشکل هایی 
اســت که از عموم مردم و اهالــی فرهنگ برای حضور 
در انتخابــات دعوت کرده، دربخشــی از بیانیه آنان نیز 
آمده:»در مقاطع حساس تاریخ همواره نشان دادیم این 
مردم هستند که حماسه آفرینی می کنند. اکنون نیز یکی 
از همان زمان ها است. با توجه به تکثر جامعه ایرانی وتنوع 
آن ازنظر فرهنگی، قومی و مذهبی و جایگاهی که اصحاب 
فرهنگ و هنر بخصوص پیشکســوتان این حوزه در بین 
مردم فهیم ایران دارند، مؤسســه هنرمندان پیشکسوت 
بــه نمایندگی از همه دلدادگان فرهنگ غنی ایران، همه 
مــردم را دعوت به مشــارکت در انتخابــات 28 خرداد 
می کند.«کانــون تئاتر دینی انجمن هنر های نمایشــی 
ایــران نیز پیامی با مضمون دعوت به انتخابات منتشــر 
کرده که در آن آمده:»حاضر شــدن پای صندوق رأی و 
ایجاد شور شــرکت در انتخابات، می تواند ما را درجهان 
و در مقابل دشمنان و برای آینده  روشن ایرانی انقلابی، 
واکسینه نموده و نشان دهد که ما ملتی هستیم که پای 
ارزش های انقلاب ایســتاده ایم؛ پای رشادت های جوانان 
دلاوری که با تقدیم کردن خونشان، این امنیت و آرامش 

را با از خودگذشتگی به ما هدیه دادند.«
پیام دعوت دیگری هم به نقل از 160 هنرمند انجمن 
سرگرمی های نمایشی ایران مطرح شده که در بخشی از 
آن می خوانید:»اکنــون ایران عزیزمان در آســتانه یک 
رویداد مهم سرنوشت ساز قرارگرفته تا آینده ای پرافتخار 

را برای خود رقم بزند.
انتخابات 28 خردادمــاه 1400 فرصتی دوباره برای 
بالندگی و پیشبرد سازندگی کشور عزیزمان ایران است.

هنرمندان ســرگرمی های نمایشــی همچون دیگر ملت 
شــریف ایران ضمن حضور گسترده در انتخابات از همه 
مردم عزیز خصوصاً هنردوستان دعوت به عمل می آورد تا 
در این حماسه بزرگ سهیم و حضور فعال داشته باشند.«
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مردمروزجمعهدوبارهبهایرانوجمهوریاسلامیآبرومیدهند
رهبر معظم انقلاب در سخنرانی تلویزیونی برای ملت ایران:

رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر دیروز )چهارشنبه( در سخنرانی تلویزیونی برای 
ملت ایران، انتخابات روز جمعه را رویدادی سرنوشت ساز و تأثیرگذار در همه مسائل 
عمده اقتصادی و غیراقتصادی خواندند و با اشاره به تلاش بی وقفه دشمنان برای کاهش 
مشارکت مردم، تضعیف ایران و سپس افزایش فشارها و دخالت های سیاسی و اقتصادی 
و تروریستی در ایران گفتند: گله های مردم بویژه قشرهای محروم درباره رسیدگی نکردن 
به مشکلات معیشتی آنها بجاست اما این مشکلات را باید با انتخاب فردی قوی، پرکار، 
قدرتمند و خستگی ناپذیر حل کرد و به فضل الهی روز جمعه مردم برخلاف خواست 
دشمنان، دوباره به ایران و جمهوری اسلامی آبرو می دهند و همه قشرها با سلیقه های 
متفاوت سیاسی به میدان می آیند و همچون تشییع حاج قاسم سلیمانی به انتخابات 
نگاهی فراتر از سلیقه های سیاسی خواهند داشت. حضرت آیت الله خامنه ای با تبریک 
دهه ایام ولادت حضرت علی بن موسی الرضا)ع(، نحوه عمل ملت در انتخابات روز جمعه 
را در سال های پیش رو و در همه مسائل و عرصه ها کاملًا تأثیرگذار خواندند و گفتند: 
در انتخابات جمعه، اصل، مشارکت و بعد از آن نوع انتخاب است و امیدواریم با عنایت 
خداوند مردم به بهترین وجه در این عرصه ظاهر شــوند. ایشان حضور مردم در نظام 
جمهوری اسلامی را متکی بر یک اصل و سند متقن فکری برشمردند و افزودند: البته 
فواید سیاسی حضور مردم فراوان و پر برکت است اما اصل فلسفه حضور ملت در صحنه، 
مهم تر است. رهبر انقلاب تحقق جمهوری اسلامی را در گرو تحقق هر دو بعُد آن یعنی 
جمهوریت و اسلامیت خواندند و گفتند: به همین دلیل است که همه مراکز قدرت های 
شیطانی در جهان به شکل ویژه با انتخابات در ایران به عنوان نماد جمهوریت مخالفت 
و معارضه می کنند. حضرت آیت الله خامنه ای، تخریب ذهنیت مردم به انتخابات و در 
صورت امکان دخالت در انتخابات را دو هدف مهم فضاسازی های دشمنان برشمردند و 
گفتند: آنها می خواهند شکوه و شوکت انتخابات ایران نمایان نشود اما به کوری چشم 

دشمنان، انتخابات همیشه در زمان مقرر و با حضور ملت برگزار شده است.
ایشان با اشاره به اینکه شاید انتخابات هیچ کشوری مانند انتخابات ایران مورد هجوم 
مستکبران قرار نداشته باشــد، افزودند: در انتخابات امسال هم رسانه های امریکایی، 
انگلیسی و مزدوران آنها از چند ماه قبل به دنبال زیر سؤال بردن انتخابات و کمرنگ 
کردن حضور مردم هستند. رهبر انقلاب، کاهش حضور مردم و فاصله گیری آنان از نظام 
را هدف اصلی رسانه های بیگانه برشمردند و افزودند: البته بجز برخی گروه ها، متن مردم 
همیشه برعکس خواست دشمن عمل کرده اند و ان شاءالله این دفعه هم ملت با حضور 
خود به نظام و کشور آبرو خواهد داد. ایشان با تأکید بر لزوم نگاه فراتر از سلیقه های 
سیاسی به حقایق عرصه سیاست کشور گفتند: تشییع پیکر شهید حاج قاسم سلیمانی 

از جمله این حقایق بود و همه، فراتر از سلیقه های سیاسی در آن شرکت کردند.
ایشــان افزودند: به انتخابات نیز باید با نگاهی برتر از مذاق های مختلف سیاســی 
نگریست و در آن شرکت کرد زیرا نظام اجتماعی کشور به این موضوع نیازمند است.

رهبر انقلاب با استناد به قرآن مجید، شرکت در انتخابات را عمل صالح دانستند چرا 
که دشمنان دین و اسلام را بشدت ناراحت می کند. حضرت آیت الله خامنه ای در بیان 
چند نکته مهم انتخاباتی گفتند: مهم ترین نکته این است که حضور مردم در انتخابات 
پشتوانه مردمی نظام را نشان می دهد و این پشتوانه مردمی، در اقتدار واقعی نظام و 
ایران، تأثیری بی نظیر دارد. حضرت آیت الله خامنه ای با انتقاد از برخی سفسطه گویی ها 
درباره انتخابات در فضای مجازی و مطبوعات گفتند: این افراد در واقع همچون دشمنان 
ملت دنبال کاهش مشارکت مردم، تضعیف نظام و طبعاً تضعیف ایران هستند که در 
این صورت ایران با دخالت های بیگانگان دچار ناامنی می شود و به جولانگاه تروریست ها 
تبدیل خواهد شد. نکته دیگری که رهبر انقلاب به تبیین آن پرداختند، رابطه معکوس 
کاهش حضور مردم و افزایش فشارهای دشمن بود.ایشان گفتند: بر اساس این واقعیت 
اگر بخواهیم فشارهای اقتصادی دشمنان یعنی تحریم و دیگر فشارها کاهش یابد و رفع 
شود، باید حضور در انتخابات افزایش یابد و پشتوانه مردمی نظام به رخ دشمنان کشیده 
شود. رهبر انقلاب همچنین با اشاره به تأثیر حضور بیشتر ملت در افزایش قدرت و کارایی 
رئیس  جمهوری آینده گفتند: در کشــور امکانات و فرصت های زیادی وجود دارد که 
استفاده از آنها به آدم های پرکار، خستگی ناپذیر و قدرتمند نیاز دارد که این قدرتمندی 
از حضور و رأی بالای مردم نشــأت می گیرد و به رئیس  جمهوری آینده برای کاهش 
مشکلات توان بیشتری می دهد. حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه با اشاره به تأکید 
همیشگی بر مسأله »سلامت انتخابات« گفتند: در جمهوری اسلامی انتخابات همیشه 
سالم بوده و اینکه رؤسای جمهوری بعضاً با سلایق سیاسی کاملًا متفاوت از یکدیگر بر 

سر کار آمده اند، نشان دهنده انتخاباتِ سالم در همه این سال ها است.
رهبر انقلاب، »رقابتی بودن« را از دیگر حقایق مســلّم انتخابات در ایران خواندند 
و افزودند: در این انتخابات و در مناظره ها نیز نامزدها با معارضات فکری و زبانی خود 
رقابتی بودن انتخابات را کاملاً نشان دادند که هر کدام هم طرفداران خود را دارند. البته 

درباره محتوای مناظره ها بعد از انتخابات نکاتی بیان خواهم کرد.
ایشان با اشاره به سیاست ثابت دشمن از اول انقلاب تا به امروز در زیر سؤال بردن 
آرای مردم خاطرنشان کردند: جالب اینجاست بعضی از کشورها که در میانه قرن 21 
هنوز به شــکل قبیله ای اداره می شــوند و بوی انتخابات هم به آنها نرسیده به طوری 
که مردمشان فرق صندوق رأی و صندوق میوه را نمی دانند، تلویزیون 24 ساعته راه 

می اندازند و مدعی هستند انتخابات ایران دموکراتیک نیست.
رهبر انقلاب در ادامه به اظهار تردید برخی از قشرهای ضعیف و محروم جامعه برای 
شرکت در انتخابات اشاره کردند و گفتند: این قشرها توقعات و گلایه های بجایی دارند 
که عمده آنها در مورد معیشت، مسکن و اشتغال است و مسئولان کشور باید واقعاً به 
این مسائل رسیدگی می کردند و انتظار این است که دولت آینده در رأس برنامه های 

خود به این مسائل رسیدگی کند.

نوای شهیدان مارا به تداوم 
حضور می خوانند

فردا انتخابات ریاست جمهوری برگزار می شود و از این رو باید انتظارات 
اقتصــادی را برای رئیس جمهوری آینده ترســیم کنیــم. من معتقدم 
رئیس جمهــوری آینده چند موضوع مهم بــرای گذر از وضعیت فعلی و 
بازگشت کشور به مسیر توسعه را باید مد نظر قرار دهد. با توجه به اینکه 
مذاکرات برجام، به صورت مطلوب پیش می رود و این انتظار اســت که 
کشور از تحریم ها نجات پیدا کند، برنامه ریزی برای آینده کشور اهمیت 
زیادی دارد. رئیس جمهوری باید موقعیت ایران در جایگاه اقتصاد جهانی 
را درک کند و بداند چرا ایران برای جهان مهم است، چند درصد تجارت 
جهان از طریق ایران است، آیا موقعیت استراتژیک ایران برای جهان مهم 
است یا خیر؟ و یا اینکه ایران چه چیزی را برای عرضه به دنیا در اختیار 
دارد که باعث می شود در مناسبات جهانی مهم باشد؟ اینکه رئیس دولت 
باید امتیاز و موقعیت کشــور در روابط بین الملل را بداند، به نظر گنگ و 
نامفهوم اســت. ما هنوز نتوانسته ایم بفهمیم چگونه دنیا را برای برقراری 
ارتباط متقاعد کنیم. نباید فقط به این موضوع تکیه کنیم که دنیا به خاطر 
موقعیت استراتژیک ایران، با کشور ما تعامل می کند.باید ظرفیت های بالا 

مانند ظرفیت نیروی انسانی کشور را به دنیا معرفی کنیم.
ایران می تواند به خاطر نیروی انسانی و منابع طبیعی، کارخانه تولید در 
خاورمیانه باشد. موقعیت استراتژیک و داشتن منابع عظیم اهمیت ایران را 
برای دنیا افزایش می دهد. علاوه بر این، ایران لنگرگاه ثبات خاورمیانه است 
اگر ایران باثبات و امن باشد، ثبات خاورمیانه تضمین می شود. هیچ کشوری 
موقعیت ایران برای ثبات بخشــی به خاورمیانه را ندارد. درک موقعیت و 
تعیین جایگاه ایران در آینده روابط بین الملل کار ظریف و ســختی برای 
رئیس دولت اســت. وظیفه اصلی رئیس جمهوری ایجاد اجماع در داخل 
کشور برای معرفی و تعیین جایگاه ایران در خاورمیانه و در جهان است. 
رئیس جمهوری باید برنامه بلندمدتی برای تعیین جایگاه ایران تدوین کند. 
شناخت ریشه مشکلات اقتصادی کشوروظیفه مهم دیگر رئیس جمهوری 
است. به خاطر فضای انتخاباتی ممکن است کاندیداها مشکل را به ساختار 
و ناکارآمدی دولت ربط دهند درحالیکه همه می دانیم ریشــه مشکلات 
به دولت مربوط نمی شــود. شــاید با عوض شدن دولت و مدیران 10 تا 
15 درصد کارایی دولت بهتر شود اما با عوض شدن دولت، بوروکراسی یا 
سیستم دولتی عوض نمی شود. اینکه عده ای ریشه مشکلات کشور را به 
ناکارآمدی دولت تقلیل می دهند، نادرســت است. اگر نامزدهای ریاست 
جمهوری فقط به امید تغییر مدیریت ها باشند و بخواهند تکنوکرات ها را 
از صحنه اقتصادی کشور حذف کنند مشکلات اقتصادی حل نمی شود و 
ممکن است مشکلات حتی تشدید شود. دولت باید بداند ریشه مشکلات 
اقتصادی چقدر به تحریم ها، روابط خارجی، مسأله اف ای تی اف، روابط با 
همســایگان و...وابسته است. بسیار مهم است که رئیس جمهوری به این 
موضوعات متمرکز باشــد و بتواند نگاه کلی به اقتصاد داشــته باشد و در 
عرض چند سال مشکل تحریم را حل کند. ثبات اقتصادی، ثبات قوانین 

و مقررات و وضعیت معیشتی جامعه با رفع تحریم حل می شود.
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افتتاح چهار پروژه مهم گردشگری و فرهنگی آذربایجان شرقی 
با حضور مونسان

استاندار آذربایجان شرقی از افتتاح چهار پروژه مهم گردشگری و فرهنگی به 
ارزش 500 میلیارد تومان در استان با حضور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خبر داد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت 
میراث فرهنگی، محمدرضا پورمحمدی روز یکشنبه 2۳ خردادماه 1400 در 
حاشــیه  جلسه مجمع نمایندگان استان با وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی، گفت: »در استان طی سال های اخیر بیش از 10 هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری در حوزه زیرساخت های گردشگری و صنایع دستی شده 
که بخشی از آن ها آماده بهره برداری است.«استاندار آذربایجان شرقی به تبیین 
برنامه های ســفر وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی به تبریز 
پرداخت و افزود: »در ســفر دو روزه دکتر مونسان چهار پروژه سرمایه گذاری 
بــه ارزش 500 میلیــارد تومان مورد بهره برداری قــرار خواهد گرفت.«او در 
بخشــی از سخنان خود به بهره برداری هتل بوتیک ارسی در تبریز اشاره کرد 
و گفت: »این مجموعه های اقامتی از جمله مراکزی هســتند که در سال های 
اخیر، مورد استقبال گسترده گردشگران خارجی و مسافران داخلی قرار گرفته 
است.«استاندار آذربایجان شرقی در ادامه اظهار کرد: »بوتیک هتل ها به دلیل 
فضای آرام، خلوت و دلنشینی که دارند، یکی از بهترین مراکز اقامتی در دوره 

کرونا محسوب می شوند.«
پورمحمــدی ادامه داد: »عملیات اجرایــی و احداث دو مورد بوتیک هتل 
دیگر در تبریز در حال انجام اســت که تا پایان امسال مورد بهره برداری قرار 

خواهد گرفت.«

 سند برنامه ارتقای فرهنگ حفاظت محیط زیست رونمایی شد
سند برنامه ارتقای فرهنگ حفاظت محیط زیست با حضور عباس صالحی 
- وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، عیســی کلانتری - معاون رییس جمهور و 
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست و جمعی از معاونین و مدیران سازمان 
رونمایی شــد. به گزارش  روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط زیست، در 
این مراسم ژیلا مهدی آقایی، معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان 
حفاظت محیط زیســت با اشــاره به نیاز ویژه به هم افزایی بین دستگاهی در 
حوزه محیط زیســت،  گفت: ورود محیط زیســت به حوزه شــورای فرهنگ 

عمومی در دولت دوازدهم صورت گرفت. 
وی افزود: بر این اساس برنامه فرهنگ حفاظت از محیط زیست تدوین و با 
همکاری دبیرخانه شورا و سازمان با برگزاری جلسات متعدد کارشناسی و در 
جلسه هفتصد و سی و ششم شورای فرهنگ عمومی کشور مصوب و ابلاغ شد. 

آقایی تصریح کرد: در این ســند هفت راهبرد و 54 اقدام با هدف افزایش 
مشــارکت های بین بخشی و بین دستگاهی تعریف شده است. 

معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی 
وزیر راه و شهرســازی شایسته سالاری را 
مــلاک نصب و ارتقای مدیران دانســت و 
گفت: رویکرد وزارتخانه توسعه مدیریت با 

نگاه به داخل سازمان است.
بــه گزارش روابط عمومــی  وزارت راه 
و شهرســازی، نعمــت الله ترکــی، معاون 
توســعه مدیریت و منابع انسانی وزیر راه و 
شهرســازی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری این وزارتخانه  با اشاره به دوره های 
ارزیابی و توســعه شایســتگی مدیران این 
وزارتخانه گفت: در بررسی هایی که در بدو 
ورود به این مجموعه انجام شــد، احساس 
کردیــم در بانک اطلاعاتــی مدیران خلا 
وجــود دارد که ایــن خــلا بر انتخاب و 
انتصاب مدیران صف و ســتاد بر اســاس 

شایسته سالاری، اثر می گذارد.
وی ادامه داد: برای رعایت شایسته سالاری 
در نصــب و ارتقای مدیران، الزامات قانونی 
وجود دارد و قوانین بالادســتی مثل قانون 
سیاست های  کشــوری،  خدمات  مدیریت 
بالادســتی نظام اداری ... نقشه راه اصلاح 
نظام اداری و ... مســیر را روشن می کند. 
ما با دستور وزیر راه و شهرسازی مبنی بر 
پیگیری ایجاد این بانک اطلاعاتی، پیشنهاد 

ایجاد این بانک و طرخ ارزیابی و توســعه 
شایســتگی مدیران را تهیــه کردیم. این 
پیشنهاد در شورای راهبری توسعه مصوب 
و مقرر شد در بخش توسعه منابع انسانی و 
مدیریت شایسته سالاری مدنظر قرار بگیرد.

ترکی افزود: ابتدا یک بانک اطلاعاتی را 
بــر پایه خود اظهاری مدیران پایه و میانی 

وزارتخانه تهیه کردیم و از بین افرادی که 
در این اقدام شناسایی شدند، حدود 260 
نفر در دوره های ارزیابی و توسعه شایستگی 

مدیران شرکت کردند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به 
اینکه در بخشنامه های ابلاغی چند شاخص 
اصلی برای سنجش شایستگی مدیران در 

نظر گرفته شده اســت، گفت: دانشگرایی 
و شایســته ســالاری در نصــب مدیران، 
شاخص های اختصاصی و صلاحیت اخلاقی 
و رفتاری از جمله شاخص هایی بود که در 
این دوره مدنظر قرار داشــت. این اقدام با 
ایجــاد یک بانک اطلاعاتی از مدیران قوی 
نهایتا نهایتا منجر به حفظ سرمایه انسانی 

خواهد شد.
وی ادامــه داد: خوشــبختانه پــس از 
برگــزاری دوره های آموزشــی، ســنجش 
شاخص های اختصاصی و عمومی و شرکت 
در آزمون هــای تخصصی، امروز به ۳6 نفر 
رسیدیم که پس از آزمون جامع رتبه های 
خــوب و خیلی خوب و عالی دریافت کرده 
بودند. در آینده از هرکدام از این مدیران بر 
مبنای تخصص و تعهد و سنجش در آزمون 

استفاده خواهد شد.
ترکی تهیه یک بانک اطلاعاتی از مدیران 
قوی را خروجی این طرح شمرد و گفت: در 
ایــن بانک اطلاعاتی مدیران در بخش های 
مختلف دســتگاه و وزارتخانه  شناســایی 
شــده اند و هرگاه مجموعه نیاز به مدیران 
جدید داشت، از این مدیران استفاده شده 
و نیاز نیســت از مدیران خارج از مجموعه 
استفاده شود. درواقع وزارتخانه هرگاه اراده 
کنــد، می تواند از همیــن بانک اطلاعاتی 
اســتفاده کرده و مدیران آموزش دیده را 
منصوب کنــد.وی افزود: ایجاد انگیزه بین 
مجموعه پرســنل با ایجاد این چشم انداز 
که نگاه ما نگاه توسعه منابع انسانی داخلی 
مجموعه وزارتخانه است، دیگر خروجی این 

دوره ها است.

رویکردوزارتخانهتوسعهمنابعمدیریتبانگاهبهداخلاست

دیدارصمیمیرییسبنیادشهیدوامورایثارگرانباتعدادیازجانبازان

با حضور معاون صنایع دستی کشور؛

نمایشگاهشهرهاوروستاهایجهانیصنایعدستیافتتاحشد

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران روز یکشنبه 
2۳ خرداد در دیدار صمیمی با تعدادی از جانبازان، موضوع پرداخت معوقات 
جانبازان مشمول ماده ۳8 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران را تشریح 
کرد.به گزارش  روابط عمومی  بنیاد شهید و امور ایثارگران، مهندس سعید 
اوحــدی در دیداری که ۹0 دقیقه به طول انجامید توضیحاتی در خصوص 
وضعیت بودجه ایثارگران در قانون بودجه سال 1400، اقدامات و حمایت های 
دولت به ویژه سازمان برنامه و بودجه و پشتیبانی مجلس یازدهم از بنیاد شهید 
و امور ایثارگران ارائه کرد.رییس بنیاد شــهید و امور ایثارگران در جمع این 
جانبازان اعلام کرد: درخصــوص معوقات ماده ۳8، احکام جانبازان بزرگوار 
تحت پوشش باید توسط ستاد کل نیروهای مسلح صادر می شد که این احکام 
هفته گذشته، از سوی ستاد کل نیروهای مسلح در اختیار بنیاد شهید و امور 
ایثارگران قرار گرفت.رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به ضرورت 

تنظیم و تلفیق این احکام و حجم آنها، تأکید کرد: حداکثر تا پایان مردادماه 
معوقات ماده ۳8 به عزیزانی که مشمول این ماده قرار گرفته اند پرداخت خواهد 
شد.در ادامه این نشست صمیمی، جانبازان سؤالاتی در مورد بند )ز( تبصره 

۷ قانون بودجه 1400، موضوع واگذاری خودرو به صورت اقساطی، تسهیلات 
مسکن و ماده 21 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران و همچنین حق 
پرستاری مطرح کردند که رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران توضیحات و 
پاسخ های لازم را به این عزیزان ارائه کرد.گفتنی است، صبح امروز تعدادی 
از جانبازان گرانقدری که تحت پوشش ماده ۳8 قانون جامع خدمات رسانی 
به ایثارگران قرار گرفته اند، به منظور اطلاع از چگونگی پرداخت معوقات خود 
در ساختمان مرکزی بنیاد شهید و امور ایثارگران تجمع و خواستار دیدار با 
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران بودند که مهندس اوحدی به محض اطلاع 
از حضور جانبازان و پایان همایش سراسری تجلیل از دختران شاهد و ایثارگر، 
با این عزیزان دیدار و گفت وگو کرد. جانبازان حاضر در این نشســت ضمن 
ابراز محبت و تشــکر از رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران، پشتیبانی خود 

را از سیاست ها و رویکرد جهادی بنیاد شهید و امور ایثارگران اعلام کردند.

 خبر

چرا نرخ ارز به سادگی پایین نمی آید؟ 
کاهش نرخ ارز نیاز به جراحی دردناک در اقتصاد دارد؛ فرآیندی که هم جرئت 

می خواهد و هم اراده.
»کاهش نرخ ارز« تبدیل به یکی از شعارهای جدی نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری سال 1400 شده است. برای سنجش پذیری این وعده، نخست باید ببینیم 

قیمت ارز چگونه بالا رفته است؟
وقتی حجم نقدینگی به شــدت بالا می رود، و البته این خودش علت اصلی نرخ 
بالای تورم است، باعث می شود ارزش پول ملی هم پایین بیاید، مثل این می ماند که 
به یک شربت غلیظ به طور منظم آب اضافه کنیم خوب هرچقدر حجم شربت در اثر 
اضافه کردن آب بالا برود، از طعم و مزه و خاصیت آن کم می شود و درواقع ارزش 
واقعی آن کاهش پیدا می کند. حالا شربتی را در نظر بگیریم که سال ها حجم آن در 
اثر افزایش آب اضافه شده و کیفیت شربت کاهش یافته، آیا در یک مدت کم می شود 

ارزش ازدست رفته رو به این شربت بازگردانیم؟
ارزش پول ملی ما سال هاســت که در اثر ایجاد تورم های بالا و بدون مطالعه که 
حاصل خیانت های مسئولین اقتصادی در قبل از انقلاب، و حوادث و مشکلات ناشی 
از انقلاب و جنگ تحمیلی و البته بی تدبیری های برخی از مســئولین اقتصادی در 
بعد از انقلاب، دائم در حال کاهش بوده اســت.  آیا این زخم کهنه را می شــود در 

زمان اندک معالجه کرد؟
مســلماً پاسخ به این سؤال »خیر« است. قدم اول در این راه، یعنی تقویت پول 
ملی، جلوگیری از سقوط بیشتر ارزش آن است. این به این معناست که با کاهش 
جدی نرخ تورم و به دنبال آن نرخ بهره و به نزدیک صفر رســاندن آن ها، )تازه اگر 
موفق شویم نرخ تورم و بهره را به نزدیک صفر برسانیم(، یعنی توانستیم از کاهش 
بیشتر ارزش پول ملی جلوگیری کنیم. در ادامه این روند وارد مرحله بعد یعنی مرحله 
افزایش ارزش پول ملی می شویم. اگر نرخ تورم و روند افزایش حجم نقدینگی منفی 
شود و نرخ توسعه به بالا برود در زمان هایی ممکن است، به آرامی نرخ ارز کاهش یابد.

البته دو راه دیگر هم برای کاهش نرخ ارز وجود دارد که چندان مورد تأیید نیست. 
راه اول تزریق بیشتر از تقاضای ارز به بازار که مستلزم داشتن درآمدهای ارزی فراوان 
اســت. البته این راه درهرصورت بیراه است چراکه حتی با داشتن درآمد، درنهایت 
به نتیجه پایدار نمی رســد. چون هرچقدر قیمت ارز به طور مصنوعی و دستوری و 
غیرواقعی ارزان نگه داشته شود، به صورت تصاعدی مشتری برای آن بیشتر می شود 

و درنهایت دوباره افزایشی خواهد شد. 
یکی دیگر از ابعاد در پیش گرفتن این راه، بی فایده بودن آن اســت. تزریق ارز 
باعث خسارت های جبران ناپذیر به تولید و باعث بالا رفتن نرخ بیکاری و درنهایت به 
زیان اقتصاد کشــور خواهد بود.راه دیگری برای تقویت پول ملی به طوری که برخی 
از آقایان عنوان کرده اند، برداشتن صفرها از جلوی اعداد روی اسکناس است، یعنی 
ده هزار را با برداشتن چهار صفر به یک تبدیل کنیم، و این هم به نظر من یک کار 
عبث خواهد بود مثل اینکه کسی اسم اشکنه را بگذارد کباب دنده، مطمئناً طعم و 
مزه و خاصیت آن با تغییر اسم هیچ تغییری نمی کند یا اگر کسی یک باغچه 400 
متری داشته باشد و اسم آن را بگذارد باغ چهل هکتاری، مطمئناً محصول باغ افزایش 
نمی یابد، و قیمت باغ هم بالا نمی رود، فقط ممکن است صاحب باغ را گمراه کند و 

امر را بر او مشتبه سازد.
مجموع همه این ها یعنی تنها راه صحیح برای تقویت پول ملی همانا کار سخت 
است، یعنی کنترل شدید تورم، کاهش حجم نقدینگی، شروع به اعتمادسازی و جذب 
سرمایه برای ایجاد شغل و بالا رفتن تولید که در نهایت به مثبت شدن تراز تجارت 
به نفع صادرات است. انجام یک جراحی واقعی در اقتصاد که به دو پیش نیاز بستگی 

دارد، اول اراده و دوم جرئت.

نمایشگاهی از آثار شهرها و روستاهای جهانی صنایع دستی، با حضور پویا 
محمودیان معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

شنبه 22 خرداد 1400 افتتاح شد.
به گزارش روابط عمومی  وزارت میراث فرهنگی، این نمایشگاه به مناسبت 
فرا رسیدن 20 خرداد روز جهانی صنایع دستی در محل ساختمان مرکزی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برپا شده و به مدت یک هفته ادامه 
دارد.در این نمایشــگاه آثار شهرها و روستاهای جهانی صنایع دستی به منظور 

آشنایی هرچه بیشتر علاقه مندان، به صورت نمادین به نمایش درآمده است.
پویا محمودیان معاون صنایع دستی کشور در حاشیه افتتاح این نمایشگاه 
در گفت و گو با خبرنگاران گفت: »ثبت ملی و جهانی شــهرها و روســتاهای 
صنایع دســتی، باعث می شــود تا این شهرها و روســتاها بهتر دیده شوند و 

ظرفیت های آن ها می تواند به شکل بهتری معرفی شود.«
او افزود: »شهرها و روستاهای جهانی صنایع دستی می توانند مقصد گردشگران 
شوند و هم چنین این شهرها می توانند به مکانی برای میزبانی از علاقه مندان 

به صنایع دســتی، دانشجویان رشته های هنری، تجار و بازرگانان و گردشگران 
تبدیل شوند.«محمودیان اضافه کرد: »بعد از ثبت ملی یا جهانی یک شهر یا 
روستا در حوزه صنایع دستی، توسعه زیرساخت های آن  از جانب تک تک افرادی 
که ســاکن آن شهرها هستند  به یک مطالبه عمومی تبدیل می شود. در این 
میان پای کار آمدن تمام مدیران در رده های مختلف به منظور توسعه جایگاه 

این شــهرها و روستاها یکی از بزرگترین اهداف ما است.«معاون صنایع دستی 
کشور، ادامه داد: »در یک حرکت خودجوش شهرداران و فرمانداران شهرهای 
جهانی صنایع دستی شبکه ای از شهرداران و فرمانداران را تشکیل داده اند و در 
این شبکه به تبادل نظرات و هم افزایی در خصوص شهرها و روستاهای جهانی 

صنایع دستی می پردازند.«
محمودیان در ادامه گفت: »تا قبل از جهانی شــدن، شــهرها و روستاهای 
صنایع دستی شاید افراد اطلاعات کمتری از محصولات تولیدی در آن ها داشتند 
اما اکنون خوشبختانه در بسیاری از شهرها و روستاهای جهانی صنایع دستی 
شــاهد جذب تورهای گردشــگری هنری از داخل و خارج از کشور هستیم و 
مردان و زنان در کنار هم به تولید محصولات صنایع دســتی می پردازند و به 
تقویت کسب و کارها کمک کرده است.«علاقه مندان برای بازدید از این نمایشگاه 
می توانند از 22 الی 26 خرداد ماه جاری از ساعت 8 الی 14:۳0 به ساختمان 
مرکزی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به آدرس خیابان 

آزادی، جنب بزرگراه یادگار امام مراجعه کنند. 

 
  

مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان خبر داد:

شرحخدمات۷رشتهمهندسیساختمانابلاغمیشود
مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان از ابلاغ شرح خدمات هفت رشته 
مهندسی ساختمان و همچنین تعیین و ابلاغ درصد حق الزحمه بین رشته ای 

در چهار رشته مهندسی خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری  وزارت راه و شهرسازی، علی محمد عبدی قهرودی 
مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری 
این وزارتخانه از ابلاغ شرح خدمات رشته های مهندسی و همچنین تعیین و 
ابلاغ درصد حق الزحمه بین رشــته ای نظارت در چهار رشته اصلی مهندسی 

)عمران، معماری، تاسیسات برقی و تاسیسات مکانیکی(، مهندسی خبر داد.
مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان با اعلام این مطلب که هم اکنون 
دو موضوع شرح خدمات هفت رشته مهندسی که از سال ۹6 مقدمات آن در 
دستور کار بوده  و همچنین تعیین درصد حق الزحمه بین رشته ای در دستور 
کار قرار دارد، گفت: طی سه ماه گذشته وقت فراوانی صرف تدوین شرح خدمات 
مهندسی شد و دفتر توسعه مهندسی ساختمان وزارت راه با همفکری و همراهی 
نمایندگان شورای مرکزی سازمان های نظام مهندسی ساختمان و همچنین 
برخی از  اعضای سازمان های نظام مهندسی استان ها موضوع به جمع بندی 

رسید که به زودی شرح خدمات مهندسی نهایی ابلاغ می شود.
عبدی با اشــاره به اینکه تاکنون شــرح خدمات مهندسی در هفت رشته 
مهندسی )عمران، معماری، شهرسازی، تاسیسات برقی، تاسیسات مکانیکی، 
نقشه برداری، ترافیک( به شکل مدون وجود نداشت، افزود: یکی از دلایل اختلاف 

سازمان های نظام مهندسی ساختمان استان ها فقدان شرح خدمات مدون بوده 
که ســبب تداخل در ارایه خدمات مهندسی می شد. به عنوان نمونه برخی از 
مسئولیت های ناظر معمار با ناظر سازه به دلیل نبود شرح خدمات تداخل شده 
که این تداخل ها سبب بروز مشکلاتی بود که با تدوین و ابلاغ شرح خدمات این 
مشکلات حل خواهند شد.وی تصریح کرد: شرح خدمات مهندسی تدوین شده 
در هفت رشته مهندسی که به زودی ابلاغ خواهد شد، چارچوبی تعیین کرده 
که اختلافات بین رشته های مهندسی و مهندسان رشته های مختلف را برطرف 
خواهد کرد و بخش هایی از کار که عملا به دلیل اختلاف ناظران از نظارت خارج 

می شد، به چرخه نظارت برمی گردد.مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان از 
دیگر مشکلات موجود بین اعضای سازمان های نظام مهندسی را تعیین درصد 
بین رشته ای حق الزحمه نظارت برای چهار رشته عمران، معماری، تاسیسات 
برقی و تاسیسات مکانیکی برشمرد و با اشاره به اینکه سال ها درصد حق الزحمه به 
شکل سلیقه ای در استان ها تعیین می شد از ابلاغ درصد حق الزحمه بین رشته ای 

نظارت و طراحی برای چهار رشته مهندسی به زودی خبر داد.
عبدی قهــرودی توضیح داد: درصد حق الزحمه نظارت برای چهار رشــته 
مهندسی، سال ها بلاتکلیف و سلیقه ای تعیین می شد و هر استانی بر اساس 
مصوباتی که از هیات چهارنفره استان اخذ می کرد تفکیک درصد حق الزحمه 
بین رشته ای را تعیین می کرد که عملا مشکلات عدیده ای را ایجاد کرده است. 
به عنوان نمونه در یک ســاختمان درصد خدمات ارایه شده در بخش نظارت 
توسط ناظر سازه، ناظر معماری، ناظر تاسیسات مکانیکی و ناظر تاسیسات برقی 

در دو استان مجاور متفاوت و در نوسان است.
وی تاکید کرد: هم اکنون درصد حق الزحمه نظارت بین رشته ای در چهار 
رشته در تمامی استان های کشور اخذ بررسی شده و با ابلاغ درصد حق الزحمه 
نگاه سلیقه ای برطرف خواهد شــد و طبق چارچوب مدون در خصوص اخذ 
حق الزحمه بین رشــته ای نظارت و طراحی عمل خواهد شد.عبدی قهرودی 
گفت: بعد از ابلاغ شرح خدمات، تعیین و ابلاغ درصد حق الزحمه بین رشته ای 

در  چهار رشته اصلی مهندسی ساختمان انجام خواهد شد.

معاون امور بندری سازمان بنادر اعلام کرد:

خریدوتأمینانواعتجهیزاتپیشرفتهمقابلهباآلودگیدریاییبهارزش۱۰۰میلیونیورو
عضو هیأت عامل و معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی 
گفت: توسعه شبکه ریلی در داخل محوطه های بندری و تدوین استاندارد نحوه 
مقابله با حوادث عملیات بندری نفتی و غیرنفتی از مهمترین اقدامات صورت 

گرفته در حوزه بندری به منظور رعایت های زیست محیطی است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت و به نقل از وزارت راه و شهرسازی، فرهاد 
منتصر کوهساری در رابطه با اهداف و برنامه های سازمان بنادر به منظور حرکت 
در مســیر ایجاد بنادر سبز، اظهار داشت: بر اساس استانداردها و شاخص های 
بین المللی، معیارهای متعددی به منظور ارزیابی و رتبه بندی بنادر از نظر رعایت 
استانداردهای زیست محیطی، میزان سازگاری و انطباق عملیات در محوطه های 
دریایی و بندری با شــاخص های زیست محیطی تدوین شده است تا بنادر به 
صورت علمی و عملی با شاخص های قابل سنجش بتوانند در مسیر تبدیل به 

بنادری سبز مورد ارزیابی قرار گیرند.وی ادامه داد: از جمله شاخص های مهم در 
این زمینه می توان به مدیریت و مصرف بهینه انرژی در انجام عملیات، مدیریت 
مواد زائد و نحوه بازیافت آن، کیفیت هوا در محوطه بندر، پایش و کنترل منظم 
آن، پایش و مدیریت سطح نویز تجهیزات و عملیات، مدیریت فرایندها به منظور 
پیشگیری از آسیب های زیست محیطی و...اشاره کرد و در همین راستا از میان 
۳۳ کنوانیسون بین المللی که سازمان بنادر و دریانوردی به آن ها ملحق شده، 

14 کنوانسیون مستقیما با موضوعات زیست محیطی مرتبط هستند.
معاون امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه در حوزه دریایی و 
بندری اقدامات قابل توجهی توسط این سازمان انجام شده و یا در دست اقدام 
است، توضیح داد: به عنوان مثال در بخش دریایی سازمان بنادر و دریانوردی 
علاوه بر خرید و تامین انواع تجهیزات پیشرفته مقابله با آلودگی های دریایی به 

ارزش 100 میلیون یورو و استقرار و به کار گیری این تجهیزات در تمامی بنادر 
بازرگانی کشور، نسبت به راه اندازی هفت مرکز اصلی مقابله با آلودگی دریایی، 
تجهیزات دریافت مواد زائد نفتی و انواع زباله ها از کشتی ها، جلوگیری از آلودگی 
هوا توسط کشتی ها با تامین برق مورد نیاز شناورهای ورودی از طریق کابل و 

سیستم برق بندر... اقدام شده است.
کوهساری ادامه داد: در بخش بندری نیز اقدامات مهم و حائز اهمیتی همچون 
تدوین دستور العمل های ایمنی بر اساس کنوانسیون های بین المللی به منظور 
حصول اطمینان از رعایت استانداردهای زیست محیطی و پیشگیری از حوادث 
مخرب محیط زیست در هنگام انجام عملیات بندری، ساماندهی عملیات مرتبط 
با کالاهای خطرناک، ساماندهی انبارها و نحوه انبارش و جداسازی این کالاها 

انجام شده است.
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عضو کمیته ارزی اتــاق بازرگانی ایران 
معتقد اســت تنها با حــذف چند صفر از 
اســکناس و یک ظاهر جدید، تقویت پول 
ملی اتفاق نمی افتد و دولت باید برای تقویت 
واقعی پول ملی، مهــار نقدینگی و کاهش 

تورم را هدفگذاری کند.
کنفدراســیون  لاهوتی رییس  محمــد 
صادرات ایران  در خصوص آثار حذف صفر 
از پول ملی در جهــت تقویت ارزش ریال 
اظهار داشــت: اینکه بگوییم حذف ظاهری 
صفر از اسکناس منجر به تقویت پول ملی 
می شــود، به هیچ عنوان اینگونه نیست و 
منجر به تقویت پول ملی نمی شــود. این 
مســاله یک کار ظاهری است و به محض 
اینکه صفرها حذف شــود، بعــد از مدتی 
مجددا ارزش پول ملی و قدرت خرید پول 
ملی کاهش پیدا می کند. زیرا با حذف صفر 
قدرت پول افزایش پیدا نمی کند، فقط عملا 
در عملیات حسابداری و محاسبات روزمره 
مردم ممکن است یک مقدار تسهیل ایجاد 
کند، ولی قدرت خرید را افزایش نمی دهد 
زیرا تورم همچنان فزاینده و دورقمی باقی 
مــی ماند و به مرور ایــن صفرها مجددا بر 

می گردد.

بنابراین اگر مهار تورم در سیاست کاری 
دولت نباشد، قطعا قدرت خرید افزایش پیدا 
نمی کند و این صفرها باز خواهند گشــت. 
ضمن اینکه کنترل تــورم در وهله اول به 
مهار نقدینگی بر می گردد که متاســفانه 
در کشــورمان هر ساله روز به روز در حال 

افزایش است و در شرایط عادی 20 درصد 
افزایش پیدا می کند و اگر موضوعات دیگری 
همچون جهش های نرخ ارز و اتفاقاتی که 
در حوزه های اقتصادی می افتد را هم اضافه 
کنیم، خــب این حجم نقدینگی به صورت 
فزاینــده و تصاعدی رو به افزایش اســت. 

در نتیجه تــا زمانی که این وجوه مدیریت 
نشود و این پول های پرُقدرت سرگردان به 
سمت تولید نرود، تاثیرش را بر تورم خواهد 
گذاشــت و با شرایط تورمی در ادامه مسیر 
مواجه خواهیم بود. لذا به نظر می رسد که 
دولت آینــده دو موضوع مهم کاهش تورم 

و مهار نقدینگی را باید مدنظر قرار دهد.
به گفتــه لاهوتی هرچــه درآمد دولت 
بیشتر باشــد )که معمولا از فروش نفت و 
برگشت منابع ارزی نفت به کشور هست(، 
می تواند از مشــکل کسری بودجه فاصله 
بگیــرد و در کنار آن، با کنترل نقدینگی و 
کاهش تورم و بعد از یکی دو سال ماندگاری 
در این شرایط، به سمت حذف صفر از پول 
ملی بــرود.وی افزود: بنابراین اینکه ما فکر 
کنیم با حذف چند صفر از اسکناس و یک 
ظاهرا جدید، تقویت پــول ملی اتفاق می 
افتــد، باید گفت که اینگونــه نخواهد بود. 
به گفته رییس کمیســیون تسهیل تجارت 
اتاق ایران، در مباحث اقتصادی این روش ها 
پاسخگو نبوده و نیست. لذا به عقیده من، در 
این شرایط، دولت آینده باید به سمت این 
دو نکته مهم یعنی مهار نقدینگی و کاهش 
تــورم در جهت تک رقمی شــدن، حرکت 
کند. ضمن اینکه منابع ارزی هم می تواند 
در این راستا یک مقدار سرعت را بیشتر کند 
که نیازمند تعامل و گفتگو و احیانا برگشت 
آمریکا به برجام و لغو تحریم ها اســت که 
اگر این اتفاق بیفتد سرعت رسیدن به این 

اهداف را می تواند تسریع کند.

 
  

بحران های بی پاسخ در اقتصاد 
کشور به شدت نیازمند ورود سرمایه خارجی است، سرمایه هایی که توسط 
خارجیان یا ایرانیان خارج از کشور می تواند در چرخه و فرآیندهای تولید قرار 
گیرد.اولین و بالاترین جایگاه در نظام جمهوری اسلامی پس از رهبری، جایگاه 
ریاست جمهوری است که هر چهارسال یک بار ازسوی مردم در اختیار فردی 
قرار می گیرد و طبق قانون اساسی از اختیارات و اهمیت بسیاری برخوردار است.

کرســی ریاست جمهوری جایگاهی است که به رغم تمام محدودیت ها در 
تصمیم گیری و اعمال اراده هم می توان بر آن نشست و کشور را با نفت هفت 
دلاری، تورم کمتر از 15 درصد و رشد بالای سرمایه گذاری و بدون هرگونه 
فســاد اداره کرد و هم می توان با درآمدهای حیرت انگیز ناشی از نفت بالای 
صد دلار، تورم بالا و کاهش رشــد ســرمایه گذاری تا حد نزدیک به صفر در 
محاصره انواع تحریم های بین المللی قرار داد. جلسات مناظره انتخاباتی هنگام 
انتخاب فرد شایسته یکی از راه های شناخت شخصیت و آشنایی با باورها و 
راهبردهای نامزدهاست که به دلیل چالشی که در آنها شکل می گیرد، نسبت 

به دیگر فعالیت های تبلیغاتی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
در ایران نیز با توجه به نقش منحصربه فرد صداوسیمای جمهوری اسلامی، 
برگزاری و انتشار جلسات مناظره در تلویزیون به نوعی نمایش و اظهار عمومی 
تصویری از کیفیت، توانایی ها و خصوصیات جامعه ایرانی در داخل و خارج از 
کشور است که در منش و رفتار نامزدهای حضور یافته در جلسات زنده مناظره 
و نحوه برگزاری آن مشاهده می شود. اولین جلسه مناظره انتخاباتی سال 1400 
که با موضوع تبیین مواضع و نظرات اقتصادی هفت نامزد برگزار شد، به گونه ای 
مشخص و موثر نه تنها به انتظارات مخاطبان پاسخ مناسبی نداد، بلکه حاکی 
از فقدان نقشه راه یا اختلال در نحوه برگزاری مناظره از سوی برگزار کننده 
جلسه از یکسو و به تبع آن ابهام در راهبرد و هدف مشخص نامزدها بود که 
در تحلیل نهایی کیفیت آن را بسیار پایین نمایش داد. همه داوطلبان ضعیف 
ظاهر شــدند و نتوانستند در حوزه مسائل اقتصادی، فرهمندی و شایستگی 
تعیین کننده ای را از خود نشــان دهند؛ ضرورتی که می تواند هم در افزایش 
رای آنها و هم در افزایش شرکت کنندگان در انتخابات به نحو چشمگیری موثر 
باشد. ممکن است در دیگر برنامه های تبلیغاتی و تلویزیونی، نامزدها به صورت 
مستقل نظرات خود را درخصوص مسائل ساختاری، اساسی و بااهمیت بیان 
کنند، ولی باید در جلسه مناظره به طور زنده و رودررو پیرامون نظرات یکدیگر 
مباحثه و چالش کنند.    به نظر می رسد علت اصلی این وضعیت، تقلیل شأن 
و جایگاه ریاست جمهور تا سطح یک مدیرکل دولتی یا یک دانشجوی فوق 
لیسانس در دانشگاه از سوی سازمان دهندگان جلسات مناظره باشد. کیفیت 
سوالات طراحی شده و چگونگی انتخاب پاسخ دهنده و مدت فرصت قابل اعطا 

برای ارائه پاسخ، دلیل این ادعاست.
مایه طنز است که تصور شود، هنگام انتخاب سوال و پاسخ دهنده آن، چه 
میزان نامزدها نگران بودند که سوال سخت نصیب آنان نشود!   به رغم آنکه 
بحران های موجود در حوزه های مختلف کسب وکار و فعالیت های اقتصادی، 
ساختارهای اجتماعی، فرهنگی و سیاسی جامعه را به شدت تحت تاثیر قرارداده 
و وضعیت اقتصاد کشور در حالت باثبات و طبیعی نیست، موضوعات مطرح 
شده و پاسخ های ارائه شده هیچ تناسبی با شرایط ساختاری جامعه نداشته و 
در حد تکرار پیامدها و معلول های ناشی از علت های ساختاری و اصلی بوده که 
به طور مستمر در رسانه ها و نظرات کارشناسان و عموم مردم مطرح می شود. 
سال 1404 سال پایانی سند چشم انداز بیست ساله جمهوری اسلامی ایران 
است و دوره چهارساله باقی مانده آن، منطبق بر دوره پذیرش مسوولیت مقام 
ریاست جمهوری از سوی نامزدهاست. ثمربخشی تحقق اهداف اقتصادی مندرج 
در سند چشم انداز، انحرافات بین اهداف برنامه ریزی شده و میزان تحقق آنها، 
تحلیل دلایل انحراف و پیشنهاد نامزدها برای رفع انحرافات و تحقق حداکثر 
اهداف پیش بینی شده باید به صورت یک ضرورت و دغدغه در جلسه مطرح 
می شد. مقام ریاست جمهوری نقش اصلی را در تحقق آرمان های سند چشم انداز 
دارد.   سنتی نامیمون طی سال های اخیر در رقابت های انتخاباتی شکل گرفته 
است که نامزدها برای اثبات خود به جای ارائه راهبرد و تبلیغ ابتکارات خود، 
به نحوی غلوآمیز اقدامات دولت مستقر یا دولت های قبل را به روشی سطحی 
زیرسوال می برند. در اولین جلسه مناظره، یکی از نامزدهای محترم با صراحت 
دولت مستقر را محکوم می کرد که با ایجاد تورم، هزینه های خود را از جیب 
مردم تامین مالی کرده است و همزمان وعده پرداخت پول توجیبی به میزان 
450 هزارتومان به هر ایرانی را می داد. صرف نظر از ابهام در منبع تامین کننده 
وعده مزبور، به آثار تورمی این ابتکار که مورد ایراد خود نیز بوده، اشاره ای نکرد. 
در جلسه اول مناظره برگزار شده، هیچ یک از نامزدها راهبرد و استراتژی خود 
را درخصوص مسائل اساسی کشور ارائه نکردند. راهبردهایی در زمینه های زیر:

1- مبنای نظری مورد پذیرش هریک از نامزدها در اداره اقتصاد کشور و 
سیاستگذاری طی دوره چهارساله مدیریت آنها در جایگاه رئیس جمهور که 
نقطه آغاز تشــخیص راهبردهای حاکم بر فضای کســب وکار و فعالیت های 
اقتصادی در چهار ســال آتی است، مشــخص نشد. در دوره چهارساله آتی، 
دولت کوچک یا وسیع تر می شود؟ آیا دولت تا سطح توزیع مرغ در بازار دخالت 
می کند یا زمینه های حضور بخش های خصوصی واقعی را در فعالیت ها فراهم 
می کند؟ دولت آنها به کدام نظام قیمت گذاری باور دارد؟ آنچه درجلسه مطرح 
شــد و برای حل آنها راهکارهایی به طور عمده سطحی پیشنهاد شد، معلول 
راهبردهایی است که رئیس جمهور باید برای تغییر و اصلاح آن اقدام کند و 
انتظار می رفت که در جلسه مناظره به آن پرداخته شود. همواره این بحث طی 
 سال های اخیر مطرح بوده است که مشکلات فعلی اقتصاد کشور، صرفا به دلیل 
اعمال تحریم های بین المللی نیست و مدیریت غیرکارآی اقتصاد کلان نقش 

اصلی را دارد.
2- کشور طی سال های اخیر در دام تحریم های سخت بین المللی است، 
به طوری که اقتصاد کشور در شرایط رکودی وسیع قرار گرفته و وجود اختلال 
مستمر در تعاملات بین المللی جامعه و فعالیت های بنگاه های اقتصادی، بانک ها 
و دیگر موسسات اقتصادی، ناشی از اعمال تحریم های بین المللی است. در جلسه 
مناظره به این مهم که موضوعی بحث برانگیز و چالشــی نیز هست، اشاره ای 
نشد. هیچ یک از نامزدها به طور موثر به تحریم های بین المللی و راهبرد و باور 

خود نسبت به تعیین تکلیف و چگونگی برخورد با این مساله اشاره ای نکرد.
۳- تاکنون 6 برنامه برای توســعه کشور تدوین، تصویب و به اجرا درآمده 
است. علاوه بر آن ابلاغ سیاست های کلی اصل 44 در بیش از 16 سال قبل، 
بستر قانونی تحولی اساسی در نظام تقسیم کار ملی و نقش دولت و بخش های 
غیردولتی در فعالیت های اقتصادی را فراهم کرده اســت. براساس اطلاعات 
موجود ثمربخشی اهداف برنامه های توسعه اندک است و اجرای سیاست های 

کلی اصل 44 هم با موفقیت همراه نبوده است. 
اقدامی که برای بازگشــت شرکت کشــت و صنعت نیشکر هفت تپه در 
ماه های گذشته صورت گرفت، ضربه ای اساسی بر انگیزه های بخش خصوصی 
برای مشارکت در فعالیت های اقتصادی و اجرای برنامه خصوصی سازی وارد 

کرده است. 
فارغ از انگیزه های سیاسی که در این اقدام موثر بود، در صورت نیاز، لازم 
است اصلاحی اساسی در سیاست های کلی اصل 44 یا دستورالعمل های آن 

به عمل آید.

مصوباتستادملیکرونادرحمایتازمستاجران

حاکمیتدولتازخصوصیسازیبانکهابایدبرداشتهشود

ستاد ملی کرونا در حمایت از خانوارها در زمینه اجاره 
املاک مسکونی با پرداخت تسهیلات وام ودیعه مسکن 

به مستاجران واجد شرایط موافقت کرد.
ســتاد ملی کرونا در هفتاد و دومین جلســه خود 
به ریاســت حســن روحانی رئیس جمهور در حمایت 
از خانوارهــا در زمینــه اجــاره امــلاک مســکونی با 
پرداخت تســهیلات وام ودیعه مســکن به مستاجران 
واجد شــرایط موافقــت کرد. همچنیــن مصوبه فوق 
حداکثــر افزایش مبلــغ اجاره بها یا مبلــغ رهن برای 
 قراردادها را در شــهر تهران تا سقف 25 درصد و سایر

 کلانشهرها تا سقف 20 درصد و سایر شهرها تا سقف 
15 درصد مجاز دانست.

مصوبه هفتاد و دوم ســتاد ملــی کرونا در موضوع 
حمایت از خانوارها در زمینه اجاره املاک مسکونی به 

شرح زیر است:
1-1- حداکثر افزایش مبلغ اجاره بها یا مبلغ رهن 
برای این قراردادها در کلان شــهر تهران تا سقف 25 
درصد و ســایر کلان شهرها تا سقف 20 درصد و برای 
سایر مناطق شهری کشور تا سقف 15 درصد خواهد بود.

2-1- مهلت ثبت نام اشــخاص واجد شرایط برای 
دریافت تســهیلات کمک ودیعه اجاره مسکن تا پایان 
شهریور ماه 1400 تمدید می شود. بانک ها و موسسات 
اعتباری موظفند حداکثر تا پایان آذرماه ســال جاری 
تســهیلات مذکور را پرداخت نمایند. سقف مبلغ این 
تسهیلات برای کلان شهر تهران ۷0 میلیون، سایر کلان 

شــهرها 40 میلیون تومان و سایر شهرها 25 میلیون 
تومان تعیین می شود. شرایط و مقررات مترتب بر این 
تســهیلات در سال 1۳۹۹، در سال جاری نیز به قوت 
خود باقی اســت. تا سقف مبلغ 10 هزار میلیارد تومان 
از بسته تسهیلات کرونایی، در سال 1400 به پرداخت 

تسهیلات برای این موضوع اختصاص داده می شود.
۳-1- با عنایت به استمرار شرایط بیماری کرونا، کلیه 
قراردادهای اجاره مربوط به املاک مسکونی استیجاری 
که از تاریخ ابلاغ این مصوبه تا پایان سال 1400 مدت 
زمــان اعتبار آن ها به اتمام می رســد، در صورت عدم 
توافق طرفین و تمایل مســتاجرین، به مدت یک سال 

به صورت خودکار تمدید می شود. موارد ذیل از شمول 
این حکم مستثنی است:

- چنانچه مالک، به منظور تخریب واحد مسکونی، 
احداث ســاختمان جدید و یا تعمیرات اساســی واحد 
مســکونی، پروانه ساختمانی یا پروانه تعمیرات اساسی 

اخذ نموده باشد.
- چنانچه مستاجر تا یک ماه پس از تمدید قرارداد 
اجاره جدید، بر اساس مستندات مثبته و به تشخیص 
مرجع صالح رسیدگی کننده، ما به التفاوت مال الاجاره 

را به موجر پرداخت ننموده باشد.
- املاک مورد اجاره که قبلاً یا در مدت تمدید قرارداد 

به طور قطعی و رسمی مورد معامله قرار گرفته باشند، 
مســتاجر می بایست ظرف مدت دو ماه از تاریخ انتقال 

سند رسمی نسبت به تخلیه و تحویل آن اقدام نماید.
- چنانچه مستاجر با افزایش مبلغ اجاره با نرخ های 
فوق الذکــر موافقت ننماید، به تشــخیص مرجع صالح 

رسیدگی کننده، واحد قابل تخلیه است.
- مســتاجرینی که در دوره قرارداد اجاره بر اساس 
این مجوز، به تشخیص مرجع صالح رسیدگی کننده به 
تعهدات خود عمل نکنند و موجب تضییع حقوق موجر 

شوند مشمول این مصوبه نخواهند شد.
- چنانچه موجر و افراد تحت تکفل وی صرفاً مالک 
همین واحد مســکونی مورد اجاره بوده و نیاز )مالک و 
افراد تحت تکفل( موجر به ملک مســکونی مورد اجاره 
برای ســکونت، توســط مرجع صالح رسیدگی کننده 

احراز شود.
- چنانچه بنا به تشــخیص مرجع صالح رســیدگی 
کننده، رفتار مستاجر خلاف عرف عمل نموده و باعث 

شکایت سایر ساکنین واحدهای مسکونی باشد.
- چنانچه مستاجر در دوران استفاده از واحد مسکونی 
استفاده غیر و یا خلاف تعهدات مقرر در اجاره نامه اعم 

از کاربری نماید.
- چنانچه مســتاجر در دوره قبل نســبت به ایفای 
تعهدات )پرداخت به موقع اجاره بها، هزینه شــارژ و ...( 
اقدام ننموده و موجب ضرر و زیان قابل ملاحظه موجر 
)به تشخیص مرجع صالح رسیدگی کننده( شده باشد.

حذفصفرتقویتپولملینیست

دبیرکل کانون بانک هــای خصوصی گفت: حاکمیت 
دولتی بر بانک های خصوصی وجود دارد و بر همین اساس 
سیاست و استراتژی هایی که در پیش می گیرند، ادامه همان 

روش دولتی است.
بحث خصوصی سازی بانک ها به عنوان یکی از بزرگترین 
چالش ها در مقابل اغلب دولت ها در سراسر دنیا قرار دارد، 
اما در صورتی که هدف داشــتن اقتصادی کارا باشد، باید 
نفوذ دولت بر تصمیمات تخصیص اعتبارات به طور جدی 
کاهش یابد. مهم ترین آن هم خصوصی سازی بانک های 

دولتی است.
خصوصی ســازی بانک ها در ایران به واسطه اصل 44 
قانون اساسی در سطح کلان تصمیم گیری کشور،  پیش از 
این به یک هدف راهبردی تبدیل شده است، اما تا به امروز 
مسیر مناسبی در این خصوص جز اقدام در یک مقطع از 

زمان، صورت نگرفته است.
محمدرضــا جمشــیدی، دبیرکل کانــون بانک های 
خصوصی و کارشناس بانکی در گفت  و گو با ایبِنا درباره 
تاثیر خصوصی ســازی بــرای بانک هــای دولتی گفت: 
خصوصی سازی برخی بانک ها در امر بانکداری کشور نسبت 
به پیش از آن تفاوت چندانی به وجود نیاورده، زیرا حاکمیت 
دولتی هنوز بر این بانک ها وجود دارد و بر همین اســاس 

سیاست و استراتژی هایی که در پیش می گیرند در عمل 
ادامه همان روش دولتی است.

وی در ادامه اضافه کرد: بانک ها در جهت کسب توفیق 
بیشــتر در این زمینه قدم بر می دارند، اما انتظاراتی که از 
یک بانک خصوصی بزرگ وجود دارد، هنوز برآورده نشده، 
به عبارتی دیگر روند رشد این بانک ها در جهت سوددهی 

و کاهش زیان بسیار کُند به نظر می رسد.
این کارشناس امور بانکی پیشنهاد خود را برای بهبود 
و سرعت بخشیدن به امور اجرایی شدن وظایف بانک های 
خصوصی چنین بیان کرد: جهت اداره درست این بانک ها 
نیاز اســت تا سهام دولتی به بخش خصوصی واگذار شود 
و همین قســمت هم اداره این بانک ها را بر عهده گیرد تا 

بدین طریق از گیر و بند حاکمیت دولتی خارج شود، زیرا 
مدیریتی اینچنینی همراه با تبعات است.  

دبیرکل کانون بانک های خصوصی درباره این تبعات 
اظهار داشت: یکی از تبعات مورد اشاره تسهیلات تکلیفی 
اســت که به آن ها تحمیل می شــود و ناچار به عمل هم 
هســتند، بنابراین همانطور که مورد اشاره قرار دادم این 
مشکل تنها با مدیریت تماما خصوصی برطرف خواهد شد.

جمشیدی درباره ادغام بانک های نظامی در بانک دولتی 
سپه نیز توضیح داد: ادغام بانک های نظامی که در جهت های 
خاصی زمانی به نام بانک خصوصی مدیریت می شد از زمان 
اعلام ادغام تا امروز هنوز به صورت کامل اجرایی نشده و 
با سیستم های جدا از یکدیگر و به قول معروف جزیره ای 
اداره می شــود. به این معنا؛ ادامه سیســتم های قبلی در 
جریان است که روند کُند ادغام را نشان می دهد، اما این 
بانک ها پس از اجرایی شــدن کامل این تصمیم تابع یک 
سیاست و استراتژی خواهند شد که این امر بسیار مفید 
به نظر می رسد.وی در ادامه تصریح کرد: ادغام بانک های 
نظامی در بانک سپه به طور کلی حرکت مفید و مثبتی به 
حساب می آید و تصمیم عاقلانه ای درآن مقطع اخذ شده 
و حتی این امکان وجود داشت که به جای ادغام در بانک 

سپه، در یکدیگر ادغام شوند.

 
حاکمیتدولتدربانکهایخصوصیشده  

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره به مسائل تسهیلات تکلیفی 
برای بانک ها گفت: حاکمیت دولت به طور کامل از بانک های خصوصی شده 

قطع نشده و دولت هنوز سرمایه خود را حفظ کرده است.
غلامرضا مرحبا، عضو کمیسیون اقتصاد و نماینده مردم آستار در مجلس 
شورای اســلامی درباره تاثیر خصوصی سازی برای بانک های دولتی گفت: 
تمام بانک های دولتی در اصل باید به شــکل خصوصی در آیند. یکسری از 
بانک های کشور که تجاری و بزرگ هم بودند مانند صادرات، ملت و تجارت 
خصوصی شــدند و این کار تا حدودی به هدفمند شدن فعالیت شان نه به 

عنوان کارآمدی محض، کمک کرد.  
وی در ادامه اضافه کرد: برخی از این بانک ها وقتی در اختیار دولت قرار 
داشته باشند به ابزاری تبدیل خواهند شد که دولت به دلیل مشکلات خود 
و الزاماتش آن ها را خارج از ضابطه موظف می سازد تا با پول بانکداری دست 

به کارهایی بزنند که نباید زد.
این عضو کمیسیون اقتصادی در این رابطه به ذکر نمونه هایی پرداخت 
و اظهار داشــت: یک نمونه از این کارها همان تسهیلات تکلیفی است که 
معمولا دولت ها، بانک ها را مجبور به انجام آن می کنند. این در حالی است 
که بانک یک موسسه تجاری به حساب می آید و باید بر اساس محاسبه سود 
و زیان، امکان ســنجی، اصول فنی و علمی که در نظام بانکی دنیا پذیرفته 

شده جهت مثبت نشان دادن ترازنامه، خود را اداره کند.
نماینده مردم آســتارا در مجلس یازدهــم در ادامه ابراز کرد: خصوصی 

شدن ها کمی به این بانک ها کمک کرد تا از این تله فرار کنند و بر اساس 
اصول مســلم و پذیرفته شده بانکداری به اداره خود بپردازند، اما در ایران 
به هر حال اقتصاد شرایطی را دارد که در عمل امکان فعالیت سودآور را از 

تمام سیستم های اقتصادی از جمله بانک ها می گیرد.
مرحبا در این رابطه افزود: کشور دچار تورم بسیار بزرگی است، کاهش 
ارزش پول ملی را شاهد هستیم و عدم سودآوری کسب و کارهایی را داریم 
که از بانک ها تسهیلات می گیرند ولی از آنجا که سودآور نیستند، تعهداتشان 
ناوصول می شــود یا به تاخیر می افتد، بنابراین بانک ها ارزش پول شان را از 
دســت می دهند و هر بار که تسهیلاتی را وصول می کنند، دوباره در صدد 
پرداخت تســهیلات جدیدی بر می آیند و کلی از دارایی خود را از دســت 
می دهنــد. البته تمام این ها را به گــردن بانک ها و دولت نمی توان به طور 

کامل گذاشت، به هر حال اکنون شرایط اقتصاد کشور به گونه ای است که 
این مشکلات را تحمیل می شود.

وی در ادامه تصریح کرد: امیدوار هستیم شرایط اقتصادی به صورت عام 
برطرف شــود، بانک ها هم به صورت یک بنگاه اقتصادی سوآدور وظایفی 
که برای آن ها در نظر گرفته شــده را عملی ســازند. البته باید این نکته را 
هم مورد توجه قرار داد با وجود آنکه این بانک ها خصوصی شدند، اما هنوز 
حاکمیت دولت به طور کامل قطع نشــده و دولت هنوز به عنوان یکی از 

صاحبان بزرگ سرمایه حضور خود را حفظ کرده است.
این عضو کمیسیون اقتصادی در مجلس شورای اسلامی در ادامه یادآور 
شــد: زمانی که به بانک ها توصیه می شود که به سمت بنگاه داری حرکت 
نکنند، دولت هم نباید به این سمت برود و اجازه دهد تا این موسسات به 
کار خود ادامه دهند.  نماینده مردم آستارا در یازدهمین دور از خانه ملت 
درباره ادغام بانک های نظامی بیان کرد: ادغام بانک های نظامی بسیار اقدام 
مثبت و خوبی بود. بســیاری از این بانک ها ســودده نبودند و با استفاده از 
پول هایی که در صندوق بازنشستگی یا تعاون و ... بود دست به تاسیس بانک 
زدند، بنابراین ادغام آن ها کار بســیار خوبی بود، اما ایجاد یک بانک خیلی 
بزرگ و فربه به اندازه بانک سپه را درست نمی دانم و شاید در بلندمدت از 
ســر اجبار از حجم آن بکاهند زیرا اداره بانکی به اندازه یک وزارتخانه کار 
راحتی نیست و تنظیم منابع و مصارف آن با بیش از 40 هزار تن پرسنل و 

این ظرفیت از شعبه کار غیرممکنی است.  
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

قانون،فرهنگومدیریتسهضلعحفظمحیطزیستاست
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه 
یکی از مسائل مهم ملی توجه به محیط زیست 
است، گفت: قوانین زیست محیطی در کنار 
اخلاق، فرهنگ و مدیریت زیست محیطی سه 

ضلع حفاظت از محیط زیست هستند.
به گزارش روابط عمومی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، سید عباس صالحی در آیین 
رونمایی از سند برنامه ارتقای فرهنگ حفاظت 
از محیط زیســت که به صــورت آنلاین و با 
حضور عیسی کلانتری معاون رییس جمهوری 
و رییس سازمان حفاظت محیط زیست برگزار 
شــد، با بیان اینکه محیط زیست در ایران از 
چند جهت اهمیت مضاعف دارد، افزود: اول 
آنکه محیط زیست کشور در معرض حوادث 
طبیعی بســیاری قــرار دارد و ایران یکی از 
کشورهای حادثه خیز طبیعی است، متاسفانه 
مسائل زیست محیطی تاثیر زیادی در شدت 
و گسترش حوادث طبیعی دارد که از جمله 
این موضوع می توان به ســیل های سال ۹8 

اشاره کرد.
وی اظهار داشت: هر چند که کشور هنوز 
به  صورت کامل وارد مرحله صنعتی شــدن 
نشده، اما شاهد آن هستیم که آثار صنعتی 
شدن به  صورت مضاعفی محیط زیست ایران 

را تحت تاثیر قرار داده است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با بیان 
اینکه آلودگی هوا، افزایش میزان از بین رفتن 
گونه های گیاهی و جانوری، کاهش منابع آبی 
و فرســایش خاک از جمله معضلات زیست 

محیطی کشــور است، گفت: اکنون نیمی از 
جمعیت کشور با مشکل گرد و غبار و ذرات 

معلق دست و پنجه نرم می کنند.
صالحی با بیان اینکه همه این مشــکلات 
نشــان می دهد که یکی از مسائل مهم ملی 

ما توجه به محیط زیست است، تصریح کرد: 
راه حل این معضلات این اســت که قوانین 
زیست محیطی باید ضمانت اجرایی درست 
داشته باشد، قوانین زیست محیطی در کنار 
اخلاق و فرهنگ زیست محیطی و مدیریت 

زیست محیطی سه ضلع حفاظت از محیط 
زیست هستند.

وی افزود: از آنجایی که ارتقای فرهنگ و 
اخلاق محیط زیست مسئله ای ملی است، در 
شــورای فرهنگ عمومی به ســمت تدوین 
سندی برای ارتقای فرهنگ حفاظت از محیط 

زیست، رفتیم.
به گفته وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در 
این زمینه نیاز بــه ارتقای دانش و عقلانیت 
زیســت محیطی، افزایش آگاهی های فردی 
و تبدیل عقلانیــت روزمره به عقلانیت بلند 
مــدت و ارتقای ارزش های اخلاقی زیســت 

محیطی داریم.
صالحی با تاکید بر اینکه نیاز داریم درجه 
قبح تخریب محیط زیست درجه ای بالا باشد، 
اظهار داشت: متاسفانه در حوزه محیط زیست 
درحال حاضر یا قبح وجود ندارد یا اگر وجود 
دارد در درجه ای است که می توان به سادگی 

از آن گذشت.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: تلاش 
ما این اســت که در کانون هــای مادر مانند 
مدرســه، مســجد و نهادهای مدنی زیست 
محیطی به موضوعات مختلف در حوزه آموزش 

و فرهنگ سازی محیط زیست توجه شود.

 
 

رییس ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور، از تشدید اقدامات 
حفاظتی این سازمان در جنگل ها و مراتع کشور خبر داد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی به نقل از روابط عمومی 
سازمان جنگل ها، مســعود منصور در مراسم معارفه فرمانده یگان حفاظت 
ســازمان جنگل ها، گفت: پوشش حفاظتی ســازمان جنگل ها اکنون به 85 
درصد ارتقا یافته و برای تقویت ضریب حفاظتی استفاده از بی سیم، راه اندازی 
مرکز کنترل و پایش اطفای حریق، نصب چی پی اس خودروها، نصب دوربین 
در مناطق بحرانی و منتهی به جنگل و غیره در دستور کار قرار گرفته است.

وی مشارکت مردم و فرهنگ سازی در این خصوص را نخستین رویکرد این 
ســازمان در امر حفاظت از منابع طبیعی خواند و افزود: نوآوری، خلاقیت و 
اصلاح فرآیندها از شاخصه های لازم و ضروری است که یگان حفاظت می تواند 
در کنار تامین و تجهیز امکانات با جرایم و تخلفات در منابع طبیعی مقابله کند.

رییس سازمان جنگل ها و مراتع کشور بیان داشت: نظم و ساماندهی نیروهای 
حفاظتی در ماموریت ها، نظارت و بازدیدهای سرزده و مستمر به پاسگاه ها و 
کنترل محمولات جنگلی و مرکز پایش حریق می تواند در امر حفاظت بهینه 
بسیار مثمرثمر واقع شود.وی حفظ آب، خاک و پوشش گیاهی را از ماموریت 
اصلی این سازمان دانست و افزود: هر کشوری برای دارا بودن استقلال نیازمند 
اقتصاد درون زا و امنیت غذایی و زیستی مناسب است که پایه و اساس این 
استقلال به منابع طبیعی وابسته است.منصور، دایره مدیریت سازمان جنگل ها 
را در 82 درصد از مساحت کشور نامبرد و افزود: اثربخشی و کارکردهای منابع 
طبیعی در کل متوجه همه کشور است.رییس سازمان جنگل ها و مراتع کشور 
از زحمات و اقدامات سرهنگ عباس نژاد فرمانده سابق یگان حفاظت منابع 
طبیعی تشکر کرد و گفت: او با وجود اینکه به افتخار بازنشستگی نایل شده 
بــود اما کارها و ماموریت ها را تا آخرین روز خدمت خود در منابع طبیعی با 

جدیت دنبال می کرد.

 با مشارکت مردم می  توان از دســت اندازی به منابع طبیعی 
جلوگیری کرد

رییس پلیس پیشگیری نیروی انتظامی کشور نیز در این مراسم گفت: نقش 

مردم در حفاظت از منابع طبیعی بسیار مهم است و با مشارکت و پررنگ کردن 
نقش مردم می توان از تعرض و دســت اندازی به جنگل و مراتع جلوگیری 
کرد.بسردار مهدی معصوم بیگی افزود: هیچ عنصری برای پیشرفت و توسعه 
کشور بالاتر از امنیت نیست و منابع طبیعی بویژه جنگل ها و مراتع با تولید 
اکسیژن امنیت زندگی برای بشر را فراهم می کنند.وی تصریح کرد: جنگل ها 
و مراتع برای انســان ها اهمیت حیاتی دارد و اگر مورد تخریب و نابودی قرار 
بگیرند زندگی انسان ها با خطر مواجه می شود.رییس پلیس پیشگیری نیروی 
انتظامی کشور یک بار دیگر بر نقش و مشارکت در حفاظت از منابع طبیعی 
تاکید کرد و افزود: مردم برای مراقبت از این موهبت و منابع ارزشمند الهی 

نیازمند آموزش هستند.

 منابع طبیعی سرمایه راهبردی و میراث گرانبهاست
فرمانده یگان حفاظت سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور نیز در این 
مراسم بیان داشت: منابع طبیعی سرمایه ملی، راهبردی و میراث گرانبهاست 

و حفاظت از این منابع مستلزم نگاه ملی و فراملی است.
سرهنگ رضا اکبری افزود: باید در کنار حفاظت به امر مدیریت در حفاظت 
توجه بیشتری نماییم و توجه به ظرفیت های مردم و جوامح محلی و سایر 

دستگاهها وهمیاران طبیعیت در ادامه این مسیر بسیار مهم است.
این فرمانده یگان حفاظت همچنین یادآور شد: وظیفه سازمان جنگل ها 

سازماندهی، برنامه ریزی و راهبری مجموعه کلان منابع طبیعی است و هیچ 
توسعه ای در کشور چه عمومی و چه عمرانی نباید بدون پیوست منابع طبیعی 
انجام شود.وی، مردم و جوامع محلی، یگان حفاظت و حاکمیت به مفهوم عام 
را سه ضلع به هم پیوسته دانست که می توانند در کنار هم و با همکاری هم 
به حفاظت از منابع طبیعی و محیط زیست کمک کنند.اکبری، دکترین حاکم 
بر یگان حفاظت را فرهنگ سازی در بین اقشار مردم بویژه کودکان و دانش 
آموزان در کتاب های درسی برشمرد و افزود: اگر بتوانیم با روش ها و الگوهای 
آموزشی و فرهنگی حفاظت از منابع طبیعی را به یک اصل و فرهنگ در جامعه 
و افکار عمومی تبدیل نماییم دیگر نیازمند تشکیل پرونده تخلف، جریمه یا 

زندان برخی افراد متخلف در منابع طبیعی نخواهیم بود.

 کار در منابع طبیعی از ناجا دشوارتر است!
فرمانده سابق یگان حفاظت منابع طبیعی که اکنون به بازنشستگی رسیده 
و جای خود را به فرماندهی دیگر ســپرده است در مراسم تودیع خود گفت: 
فکر می کردم کار در منابع طبیعی از ناجا آسان تر است اما اینگونه نبود زیرا 
مدیریت حریق جنگل ها و مراتع فقط یکی از دل مشغولی های ما در منابع 

طبیعی بود که باید هم پیشگیری می شد و هم اطفا؟!
سرهنگ علی عباس نژاد افزود: در سه ماهه ابتدای سال جاری 5۳0 فقره 
حریق در وســعت ۹18۳هکتار در جنگل ها و مراتع کشور اتفاق افتاده و با 
همکاری نیروهای یگان، مردم و همیاران طبیعت مدیریت و اطفا شده است.

این فرمانده سابق در ادامه گزارش های خود به تشکیل 8858 فقره پرونده 
تخلف در منابع طبیعی در سه ماهه ابتدایی سال جاری اشاره کرد و گفت: از 
این میزان 1208 فقره در زمینه قاچاق چوب، ۳۹05 پرونده در زمینه تخریب 
و تصرف اراضی، 1۷۷0 پرونده در بخش پیشگیری از جرم و 1144 فقره پرونده 
در زمینه اجرای احکام قضایی تشــکیل شده است که قابل مقایسه با دیگر 
یگان های حفاظت نیست.بر اساس این گزارش، سردار معصوم بیگی رییس 
پلیس پیشگیری ناجا سرانجام حکم انتصاب فرمانده یگان حفاظت سازمان 
جنگل ها را که به امضای سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی کشور رسیده 

است تسلیم سرهنگ رضا اکبری کرد.

مدیرکل محیط زیست استان کرمانشاه، خشکسالی جان آبزیان و ماهی های 
رودخانه های کرمانشاه را تهدید می کند.

فریدون یاوری در نشست خبری که به مناسبت هفته محیط زیست برگزار 
شد، شعار امسال هفته محیط زیست را »نیم قرن حفاظت از زیست بوم های 
ایران، بازنگری، نوســازی و بازســازی« اعلام کرد و گفت: امسال پنجاهمین 
سالگرد تاسیس سازمان محیط زیست در کشور است که در گذشته فعالیت 
آن در قالب سازمان شکاربانی با اولویت مسائل صید و شکار بود و اکنون وظایف 
بســیار گسترده ای دارد.وی با بیان اینکه حیطه کاری محیط زیست از اعماق 
زمین تا لایه ازن اســت، یادآور شد: با توجه به این گستردگی فعالیت و لزوم 
حفاظت از انواع گونه های گیاهی و جانوری، آب، خاک و هوا حتما همراهی و 
مشارکت مردم را نیاز داریم.مدیرکل محیط زیست استان کرمانشاه خاطرنشان 
کرد: در کرمانشاه نیز حفاظت از عرصه نزدیک به 200 هزار هکتاری مناطق 
تحت مدیریت محیط زیســت با کمک 1۷0 نیروی محیط زیست به تنهایی 

مقدور نیست و رسانه ها باید با فرهنگ سازی به کمک محیط زیست بیایند.

 همه پیامدهای خشکسالی برای محیط زیست کرمانشاه
یاوری ســپس به مهمترین مسائل و چالش های پیش روی محیط زیست 
کرمانشاه اشاره کرد و افزود: با توجه به خشکسالی  قابل توجهی که امسال با 
آن مواجهیم، محیط زیست نیز در خطر جدی تری قرار دارد.وی بروز زودهنگام 
آتش ســوزی ها درفصل بهار را از جمله پیامدهای خشکسالی دانست و عنوان 
کرد: یک مورد آتش ســوزی در منطقه اورامانات رخ داد که با حضور به موقع 
نیروها خوشبختانه آتش به منطقه بوزین و مره خیل نرسید و البته یک مورد 

هم در منطقه قراویز و از ســمت کشور عراق رخ داد. وی از آماده باش محیط 
زیست برای مقابله با آتش سوزی ها خبر داد و گفت: 16 تیم واکنش سریع در 
استان تشکیل شده است. یاوری اضافه کرد: تهیه دمنده و آتشکوب، همکاری 
با هوانیروز برای اســتفاده از بالگرد در شرایط حاد و ... از دیگر اقدامات انجام 
شده برای مقابله با آتش سوزی ها است.مدیرکل محیط زیست استان کرمانشاه 
همچنین درباره احتمال افزایش روزهای غبارآلود کرمانشاه به دلیل خشکسالی ها 
نیز ابراز نگرانی کرد و گفت: سال گذشته در مجموع 12 روز غبارآلود داشتیم، اما 
امسال فقط در همین دو ماه هوای کرمانشاه شش روز غیراستاندارد بوده است.

یاوری افزود: اگرچه کرمانشاه کانون ریزگرد ندارد، اما به دلیل خشکسالی 
احتمال ورود بیشــتر ریزگردها از سایر کانون ها به داخل استان هست. وی از 
اثر خشکســالی بر رودخانه های استان هم یاد کرد و با بیان اینکه پایش تمام 
رودخانه ها به صورت فصلی انجام می شود، گفت: کم آبی، زیستگاه گونه های آبی 
را به شدت تحت تأثیر قرار داده و نمونه این مشکل را در رودخانه راوند داشتیم 

که با همکاری دوست داران محیط زیست، آبزیان این رودخانه که با کاهش دبی 
مواجه بود، جمع آوری و به نقاط دیگر منتقل شد.یاوری تاکید کرد: این نگرانی 
وجود دارد که بسیاری از منابع آبی دیگر به دلیل کاهش دبی به مانداب تبدیل 
شده و به دلیل افت اکسیژن محلول در آب، شاهد مرگ آبزیان باشیم. وی از 
رایزنی با آب منطقه ای به منظور تامین حق آبه رودخانه ها و منابع آبی خبر داد 
و اظهار کرد: از سوی دیگر لازم است با برداشت های غیرمجاز از طریق موتور 

پمپ یا چاه های غیرمجاز جلوگیری شود.

 ورود آلودگی صنایع به قره سو نداریم
مدیرکل محیط زیست استان کرمانشاه در ادامه از وضعیت آلودگی صنایع 
استان نیز یاد کرد و گفت: با توجه به پایش فصلی که از صنایع از نظر آلایندگی 
آب، هوا و خاک و همچنین شیوه مدیریت پسماند صورت می گیرد، هم اکنون 

حدود ۳5 واحد آلاینده در کرمانشاه وجود دارد.
به گفته این مسئول، آلاینده بودن صنایع به معنای این نیست که این واحدها 
تمام مدت تولید آلودگی دارند، بلکه آلاینده بودن ممکن است در مقاطعی از 
زمان رخ دهد. وی با بیان اینکه به هیچ عنوان فاضلاب خام صنایع وارد رودخانه 
قره سو نمی شود، یادآور شد: عمده واحدهایی که به رودخانه قره سو راه دارند، 
روژین تاک و پالایشگاه کرمانشاه هستند که پساب آنها کاملا تصفیه می شود.

مدیرکل محیط زیست استان کرمانشاه افزود: البته یک واحد صنعتی که 
فقط در زمان وقوع ســیلاب پساب آن وارد رودخانه می شود داریم که پرونده 
آن در محاکم قضایی در دســت پیگیری است. یاوری عمده آلودگی قره سو را 

مربوط به فاضلاب انسانی شهر کرمانشاه دانست.

تشدیداقداماتحفاظتیدرجنگلهاومراتعکشور

»خشکسالی«جانآبزیانرودخانههایکرمانشاهراتهدیدمیکند

 مبارزه با علف های هرز در سطح 4 میلیون هکتار از مزارع کشور

سازمان حفظ نباتات کشور اعلام کرد: تاکنون در سطح بیش از 4 میلیون 
هکتار از مزارع کشور با علف های هرز مبارزه شده است.به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی وزارت جهاد کشاورزی، مدیرکل دفتر پیش آگاهی سازمان حفظ نباتات 
کشــور به خبرنگار ما گفت: بیش از ۳ میلیون و 150 هزار هکتار از مبارزه با 
علف های هرز در سال زراعی جاری، در مزارع گندم بوده است.اکبر آهنگران 
بیشترین سطح مبارزه با علف های هرز را در مزارع گندم استان خوزستان با 
بیش از 600 هزار هکتار، کرمانشــاه حدود ۳00 هزار هکتار و فارس بیش از 
240 هزار هکتار عنوان کرد.وی در مورد مزارع کلزا نیز اظهار داشت: در مزارع 
کلزا تاکنون بیش از 280 هزار هکتار در مجموع سه مرحله پیش رویشی، نازک 
برگ ها و پهن برگ ها با علف های هرز مبارزه شده است.آهنگران سطح مبارزه 
با علف های هرز در مزارع چغندر قند را در مجموع سه مرحله پیش رویشی، 
نــازک برگ ها و پهن بــرگ ها 50 هزار هکتار عنوان کرد.وی با بیان این که 
کنترل علف های هرز در شالیزار ها نیز آغاز شده است، گفت: در سال زراعی 
۹۹-۹8 با توجه به این که سال پر بارانی داشتیم، کشت برنج در اغلب استان 
ها همچون خوزستان، لرستان و گلستان انجام شد و از این رو کل سطح مبارزه 
با علف های هرز در مزارع برنج در کشت اول و کشت رتون به 800 هزار هکتار 
رسید.آهنگران خاطر نشان کرد که در سال زراعی گذشته بیش از ۷ میلیون 
و 400 هزار هکتار مبارزه با علف های هرز در مزارع صورت گرفته اســت.وی 
به آمار سازمان خواربار کشاورزی )FAO( در مورد تاثیرات عوامل خسارت زای 
گیاهی اشاره کرد و اذعان داشت: بر اساس آمار این سازمان آفات، بیماری ها 
و علف های هرز در صورتی که کنترل نشــوند، می توانند به طور متوسط ۳5 

تا 40 درصد خسارت به محصولات کشاورزی وارد کنند.

 تولیدات کشاورزی به ۱34 میلیون تن رسیده است

معاون توســعه مدیریــت و منابع وزارت جهاد کشــاورزی گفت: تولیدات 
محصولات مختلف کشاورزی کشور با برنامه ریزی دقیق و مناسب از ۹6 میلیون 

تن در سال ۹2 به 1۳4 میلیون تن در سال ۹۹ رسیده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی به نقل از ایرنا، شاهرخ 
شــجری عصر دوشنبه در مراســم تجلیل از نمونه های برتر بخش کشاورزی 
اســتان تهران در شهرری، اظهار داشت: تولیدات زراعی در سال نود و دو، 68 
میلیون تن بوده که در سال ۹۹ این عدد به ۹2 میلیون تن رسید و همچنین 
تولیدات باغی در همین مدت از 16 میلیون تن به 25 میلیون تن رسیده است.

وی با بیان اینکه دامداران با برنامه ریزی دقیق جهاد کشاورزی طی هشت 
ســال گذشته توانســتند تولیدات دامی خود را از عدد 12 میلیون تن به 16 
میلیــون تن افزایش دهند، افزود: در حوزه شــیلات نیز ۹00 هزار تن تولید 
سال ۹2 به بیش از یک میلیون تن در سال ۹۹ رسیده است که بیانگر برنامه 

ریزی مسئولان و تلاش فعالان این عرصه است.
شجری در به نقش قابل ملاحظه بخش کشاورزی در افزایش شاخص های 
اقتصادی کشــاورزی اشاره کرد و گفت: رشد ارزش افزوده بخش کشاورزی از 
عدد سه و هفت دهم درصد در سال ۹2 به ۹ درصد در سال ۹۹ رسیده است 
در حالی که رشد تولید ناخالص داخلی از ارزش افزوده بخش کشاورزی کمتر 

و حتی منفی بوده است.
وی ادامه داد: هم اکنون ســهم بخش کشــاورزی در اشتغال کشور حدود 
1۷ و هشــت دهم درصد است که باید توجه داشت که با توسعه کشور میزان 
اشتغال بخش کشاورزی بخاطر ورود ماشین آلات نوین باید کاهش یابد.معاون 
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه صنعت کشاورزی یک صنعت مادر در کشور 
محسوب می شود، بیان داشت: علاوه بر سهم بالای کشاورزی در حوزه اشتغال 
مســتقیم باید به کســب و کارهای بخش های پیشین و پسین کشاورزی نیز 
اشاره کرد اشتغال قابل توجهی را به خود اختصاص داده اند.شجری در ادامه 
با بیان اینکه بخش کشاورزی اگرچه اهمیت زیاد در حوزه اقتصاد کشور دارد 
ولی سرمایه گذاری خوبی در سال های اخیر در آن صورت نگرفته است، ابراز 
کرد: متاســفانه سهم سرمایه گذاری در طول سال های گذشته کمتر از پنج 
درصد و در ســال گذشــته نیز در حدود سه و شش دهم درصد بوده که عدد 
بســیار پایینی است.وی یادآور شــد: عدم سرمایه گذاری در بخش کشاورزی 
موجب شــده امروز میزان خســارت طبیعی این بخش به صورت فزاینده ای 
رو به رشــد باشــد و این بخش که امنیت غذایی کشور را بر عهده دارد بسیار 
آســیب پذیرتر از گذشته خود را نشــان دهد.شجری با بیان اینکه تصمیمات 
ســطح کلان کشور در حوزه کشــاورزی باید به گونه ای باشد که بانک های 
غیر تخصصی براســاس مصوبه دولت حداقل 15 درصد در این حوزه سرمایه 
گذاری کنند، افزود: همچنین ورودی صندوق توسعه ملی نیز باید 10 درصد 
به بخش کشــاورزی تخصیص داشــته باشد که هم اکنون زیر 2 درصد است.

وی تاکید کرد: اســتهلاک سرمایه گذاری در بخش کشاورزی باید با سرمایه 
گذاری های جدید جبران شود.شــجری در بخش دیگر ســخنان خود با بیان 
اینکه یک شکاف عمیق عملکردی بین تولیدکنندگان و کشاورزان نمونه با سایر 
کشــاورزان وجود دارد، گفت: این نکته منفی است که نشان می دهد کارایی 
و بهره وری در میان کشــاورزان آنگونه که بایــد وجود ندارد.وی تاکید کرد: 
نحوه عملکرد کشاورزان نمونه باید برای افزایش بهره وری به سایر کشاروزان 
و مزارع انتقال یابد تا شــاهد تحول عظمی در حوزه کشاورزی باشیم، در این 
راه باید از مســئولان زمینه سرمایه گذاری در مزارع ترویجی را فراهم کنند.

شجری در خصوص صادرات محصولات کشاورزی نیز بیان داشت: کشاورزان 
باید با شــناخت دقیق محصول مصرفی در کشورهای همجوار و تولید آن به 
دنبال بازارهای تقاضا محور باشــند نه انیکه مــازاد تولیدات خود را با قیمت 
پایین تر به سایر کشور های صادر کنند.مراسم تجلیل از نمونه های برتر بخش 
کشــاورزی استان تهران عصر امروز)دوشنبه( با حضور شاهرخ شجری معاون 
توســعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی، حشمت الله عسگری معاون 
هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری تهران و جمعی از مدیران و معاوانان این 
وزارتخانه در اداره جهاد کشــاورزی شهرستان ری برگزار شد.گفتنی است در 
پایان این مراسم از 51 نفر از کشاورزان نمونه کشوری استان تهران با اهدای 

لوح تجلیل به عمل آمد.

 
  

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه:
شبکهاختلالاتخواب،قابلیتهمکاریباسازمانجهانیبهداشترادارد

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: شبکه تحقیقاتی 
اختلالات خواب، قابلیت همکاری با سازمان جهانی بهداشت را دارد و با توجه 
به اینکه اکنون هیچ مرکز اختلالات خوابی همکار سازمان جهانی بهداشت 
نیست می توانیم در این زمینه در خاورمیانه حرفی برای گفتن داشته باشیم. 
دکتر »حبیب ا... خزایی« در نشست معاون تحقیقات وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی با روسای دانشکده ها ومراکز پژوهشی وتحقیقاتی دانشگاه 
علوم پزشکی کرمانشاه افزود: شبکه تحقیقاتی اختلالات خواب این دانشگاه به 
عنوان اولین مرکز تحقیقات مصوب کشور در این زمینه آمادگی مدیریت شبکه 
تحقیقاتی اختلال خواب در کشور را دارد. وی اظهار داشت: برای موفقیت و 
پیشرفت در پژوهش باید از افرادی که علاقه مند به تحقیق و پژوهش هستند 
و دارای لاین تحقیقاتی می باشند در بحث پژوهش بهره گرفت و نباید هیچ 

اجباری در ورود به این حوزه وجود داشته باشد.
معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه نیز در این 
نشســت گفت: چارت تشکیلاتی پژوهشکده های ما با یک چالش در چند 
سال گذشته مواجه بوده است. دکتر »فریبرز ایمانی« افزود: خوشبختانه در 
بودجه سال 1400 سه ردیف بودجه ای به پارک علم و فناوری، پژوهشکده 

سلامت و پژوهشکده فناوری سلامت استان کرمانشاه از سوی وزارت بهداشت 
و سازمان برنامه و بودجه اختصاص یافت. وی اضافه کرد: با این اقدام اکنون راه 
برای پیشرفت و ارتقاء تشکیلات مراکز تحقیقاتی و پژوهشکده ها فراهم شده 
است. ایمانی گفت: امیدواریم با کمک و همراهی معاون تحقیقات و فناوری 
وزارت بهداشت چارت تشکیلاتی مراکز تحقیقاتی و پژوهشکده ها سریع تر 
مصوب شود و برای پژوهشکده ها نیز ردیف بودجه ای مستقل قرار داده شود.

رییس دانشکده پزشکی کرمانشاه هم گفت: کارهای زیربنایی بسیار خوبی 
در زمینه تحقیقات و فناوری در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه انجام شده 
است و با توجه به این زیرساخت های مناسب کارهای تحقیقاتی و پژوهشی 

در دانشگاه بسیار خوب پیش می رود. 
دکتر »بابک صیاد« افزود: با تلاش فراوان موفق شــدیم در حوزه بالینی 
و بحث کووید 1۹ با معاونت تحقیقات وزارت بهداشــت و سازمان بهداشت 
جهانی در طرح سولیداریتی)solidrity( مشارکت بسیار خوبی داشته باشیم. 
وی اظهار داشت: فارابی و گلستان که بیمارستان های درگیر کرونا در استان 
هستند در این طرح همکاری داشتند و نتیجه این همکاری بین المللی مقاله 
بســیار خوبی بود که موجب تغییر نگرش در خصوص بیماری کووید شد و 

یک افتخار برای دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه محسوب می شود.صیاد اضافه 
کرد: مرحله دوم این طرح نیز به زودی انجام خواهد شــد و ما آمادگی این 
را داریم که این همکاری را همچنان ادامه دهیم. رییس دانشــکده پزشکی 
کرمانشاه گفت: امیدواریم با توجه ویژه ای که دکتر نجفی معاون تحقیقات و 
فناوری وزارت بهداشت به پیشرفت تحقیق و پژوهش در دانشگاه علوم پزشکی 
کرمانشاه دارد، بتوانیم در یک طرح تحقیقاتی بین المللی مشارکت کنیم و 

این همکاری جز افتخارات دانشگاه خواهد بود.
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه در سال1۳4۷ 
با مدرسه عالی پرستاری کار خود را آغاز کرد و سپس در سال1۳54 با تبدیل 
شدن به دانشکده پزشکی به خدمت رسانی به مردم خطه غرب کشور همت 
گماشت. دانشکده پزشکی پس از انقلاب شکوهمند اسلامی در سال 1۳64 با 
تبدیل شدن به دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه قوام 
بیشتری گرفت و علاوه بر امر درمان و آموزش به پژوهش، نوآوری و تلاش برای 
پیشرفت علوم پزشکی و پیراپزشکی پرداخت. این دانشگاه هم اکنون دارای 
هشــت معاونت، هشت دانشکده، هفت مرکز آموزشی درمانی در شهرستان 
کرمانشاه، 1۷ بیمارستان و 14 شبکه بهداشت و درمان در شهرستان ها است. 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/03/27

شماره : 1117

آنانکهمیگویندتحریممشکلسازنیست،شناختیازاقتصادندارند
 دبیر انجمن سازندگان تجهیزات صنعت 
نفت ایران با بیــان اینکه آنان که می گویند 
تحریم مشکل ساز نیســت، احتمالا درک و 
شناخت درستی نسبت به اقتصاد ایران ندارند، 
گفت: بخش عظیمی از مشکلات اقتصادی در 

داخل کشور به تحریم باز می گردد.

»علی پناهی« گفت: با اشاره به نامگذاری 
امسال به »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« 
اظهار داشت: با توجه به اهمیت این موضوع، 
به منظور تســهیل در روند تولید باید موانع 
موجود در دو بخش بنگاهی و اقتصاد خرد و 
در سطح سیاست های کلان یا اقتصاد کلان 

مورد بررسی قرار گیرد.
دبیر انجمن سازندگان تجهیزات صنعت 
نفــت ایران افزود: در ســطح بنگاه ها به طور 
طبیعی تعــدادی قوانین و مقــررات وجود 
دارد و ایــن قوانین و مقــررات با وجود این 
که سال هاست در این حوزه کار می شود، اما 
همچنان در این سیستم باقی مانده اند، زیرا هر 
قانونی که در یک سیستم تصویب می شود، 
تعدادی ذی نفع پیدا می کند، وقتی هم که این 
ذی نفعان در سیستم مستقر می شوند، حذف 

آن ها به راحتی امکان پذیر نیست.
این مقام صنفی ادامه داد: به طور مثال در 
حوزه های مربوط به تعرفه ها، حوزه مالیات و 
تأمین اجتماعی، مواردی از این دســت زیاد 
اســت؛ به این معنی که تعرفه ای با یک نرخ 
برای یک کالایی تصویب می شود، بر اساس 
این نرخ یک نظام تعرفه ای شکل می گیرد و 
ذی نفعان خود در حوزه تولید یا واسطه گری 

را پیدا می کند.
بــه گفته پناهی، شــفاف ســازی، ابلاغ 
مصوبه هــای شــفاف و فرهنگ ســازی در 
حوزه های مختلف، تنها راه مانع زدایی بخش 

اقتصاد خرد است.
وی در ارتباط با ســایر موانع حوزه تولید 
گفت: موانعی وجود دارد که ناشی از سیاست 
های کلان در عرصه سیاسی و اقتصادی است 

اما اثر خود را در بنگاه نشان می دهد.
دبیر انجمن سازندگان تجهیزات صنعت 
نفت ایران افزود: با وجود تولید بخش اعظمی 
از قطعات مورد نیاز صنایع در داخل کشــور، 
بخش های تک آنها در برخی موارد در کشور 
تولید نمی شــود کــه واردات آنها به گفته 

رییس جمهوری 20 درصد هزینه سربار برای 
بنگاه ها به دنبال دارد.

وی بیان داشــت: بــه عبــارت دیگر اگر 
تولیدکننده ها در ابتدا بخواهند یک تجهیزی 
را وارد کننــد به دلیل تحریــم نمی توانند 
تأمین کننده را در خارج از کشــور به راحتی 
شناسایی کنند و نمی توانند به آسانی اطلاعات 
را مبادلــه کنند، اگر هم شناســایی کنند 
نمی توانند از چگونگی انتقال پول اطمینان 
حاصل کنند زیرا بســیاری از بنگاه ها در این 
فرآیند بخشی از پول خود را از دست داده اند، 
یعنــی ارز را  منتقل کرده انــد و در خارج از 
کشــور یا در ارتباط با صرافی ها با مشــکل 

مواجه شده اند.

پناهی اضافه کرد: یا تأمین کننده به دلایل 
تحریم امکان صادرات به ایران را ندارد که به 
موجب این مسأله برای تجهیز یک هزینه ای 
ایجاد می شــود که مانعی برای تولید است 
و در نتیجه افزایش هزینــه تولید، آنها را از 
عرصه رقابت خارج می کند؛ بنابراین تحریم 
به عنوان یک مانع در سطح کلان اثر خود را 

در خود بنگاه نشان می دهد.
این مقام صنفی عنوان کرد: گاهی اوقات 
بحثی مبنی بر این که »همه مشــکلات از 
تحریم نیست« مطرح می شود که به نظرم یک 

نکته انحرافی با خود به همراه دارد. 
وی توضیح داد: کشــورها در جهان به دو 
دسته تقسیم می شــوند، به طوری که یا با 

اقتصاد جهان از ارتباط گسترده ای برخوردار 
هســتند و واردات و صادرات بسیاری انجام 
می دهنــد و به نوعی با هــم موازنه دارند، یا 
اقتصادهایی هســتند که میــزان صادرات و 
واردات آن ها اندک اســت، یعنی به نســبت 

اقتصاد بسته ایی که دارند می چرخند. 
پناهی ادامه داد: قتصاد ایران به دلیل  وجود 
نفت در یکصد ســال گذشته به عنوان یک 
کالای بین المللی، وابســته به اقتصاد جهانی 
بوده و هست و امروز با توجه به ایجاد صنایع 
پتروشــیمی و فولاد بازهم بــه بازار جهانی 

وابسته است.
وی گفت: صنایع پتروشیمی تولید شده 
باید صادر شود و صنایع فولادی نیز به همین 
گونه اســت، بنابراین اقتصاد ایران به لحاظ 
ماهیت وابســته به اقتصاد جهانی است. این 
مسأله بد نیست و مزیت های بسیاری به دنبال 
دارد اما به دلیل این که در طی یکصد ســال 
گذشته ۹0 درصد درآمدهای اقتصادی ایران 
از نفت بوده است، به طور طبیعی به اقتصاد 

جهانی وابسته شده است.
دبیر انجمن سازندگان تجهیزات صنعت 
نفت ایران اضافه کرد: پس اگر فردی بخواهد 
در حــوزه فولاد، پتروشــیمی، ســیمان یا 
کشــاورزی ورود پیدا کند که ماهیت شــان 
نفتی هم محسوب نمی شــود، اما کاملًا به 
نفت وابســته هســتند زیرا با وجود این که 
وابستگی کم شده اما به دلیل مزیت صادرات 
 نفــت و هزینــه تمام شــده پاییــن آن، به 
محض ایجاد یک فرصت خودبه خود با نفت 

جایگزین می شوند.

 مدیرعامل شرکت توزیع برق استان کرمانشاه:
مدیریت مصرف برق از خاموشی ها جلوگیری می کند

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان کرمانشاه با اشاره به اهمیت مدیریت 
مصرف برق از ســوی شهروندان و سایر مشترکان این شرکت، گفت: این کار 
باعث می شــود از خاموشی ها جلوگیری شــود. امیدعلی مراتی اظهار داشت: 
طبق پیش بینی های ســازمان هواشناسی، شــاهد گرم تر شدن هوا درهفته 
جــاری خواهیم بود و همین موضوع احتمالا باعث افزایش قابل توجه مصرف 
برق نیز خواهد شد. وی افزود: این افزایش برق درحالی پش بینی می شود که 
طی هفته گذشــته میزان برق مصرفی کشور به58 هزار و600 مگاوات رسید 
تا رکورد مصرف شکســته شــود. مراتی ادامه داد: با توجه به پیش بینی های 
انجام شده، احتمالا در هفته جاری مصرف برق کشور به60 هزار مگاوات نیز 
برسد و به تبع آن این افزایش مصرف شامل استان کرمانشاه نیز خواهد شد.

مدیرعامل شرکت برق کرمانشاه با اشاره به رشد قابل توجه رشد مصرف، 
گفت: این افزایش از حدود 2 درصد در سنوات گذشته به نزدیک 20 درصد 
در سال جاری رسیده که موجب ناترازی میان تولید و مصرف برق شده است. 
وی با بیان اینکه طی یک ماه اخیر کرمانشــاه کمترین خاموشــی ها را میان 
اســتان های کشور داشته است، یادآور شد: تداوم این موضوع منوط به ادامه 
همکاری خوبی اســت که اکثر شــهروندان و مشترکان در روزها و هفته های 

اخیر با لحاظ کردن مدیریت مصرف با این شرکت داشته اند.
مراتی تاکید کرد: همه تلاش شرکت برق استان کرمانشاه مدیریت توزیع 
وجلوگیری از اعمال خاموشی هاســت که البته مردم هم باید درمصرف خود 

مدیریت لازم را داشته باشند تا خاموشی ها به حداقل برسد.

 مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه اعلام کرد:
 اجرای ۱2639 نفر ساعت آموزش در شرکت گاز استان کرمانشاه 

درسال 99

شــهبازی مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه ضمن بیان مطلب فوق، 
اظهار کرد: در سال ۹۹ و در راستای ارتقاء دانش و توسعه توانایی های فردی 
و ســازمانی کارکنان شــرکت و تعامل با دانشگاهها و ســایر مراکز آموزشی 
تعداد ۳6  دوره آموزشــی به میزان 126۳۹ نفر ساعت برنامه ریزی و اجراء 
گردیده است. وی گفت: از این میزان 2۳ دوره از سری دوره های مربوط به 
افزایش مهارت های شــغلی و 8 دوره از دوره های بهبود مدیریت و 5 دوره 
ویژه خانواده های کارکنان می باشد که 2۹84 نفر ساعت مربوط به آموزش 
مدیران و 1008 نفرساعت جهت آموزش اعضای هیأت مدیره و 126۳۹ نفر 
ســاعت مربوط به آموزش کارکنان رســمی و قرارداد مستقیم می باشد که 
 ســرانه آموزش مدیران مطابق آمار برابر با 60 ساعت وسرانه آموزش اعضای 
هیأت مدیره 28 ســاعت و سرانه آموزش کارکنان رسمی  برابر با 54 ساعت 

می باشد.
این مقام مسئول یادآور شد:شرکت گاز استان کرمانشاه در راستای تعالی 
ســازمانی و با هدف اثر بخشــی فعالیت های آموزشــی ضمن اقدام به پیاده 
ســازی واستقرار سیستم مدیریت آموزش ISO:10015:201۹  واخذ آخرین 
ورژن گواهینامه مذکور جهت آموزش مشــاغل پیمانکاری نیز در مرحله اول 
اقدام به تهیه و اشتراک گذاری جزوه و فایل های صوتی و تصویری لازم برای 
نیروهای امدادگر،گازبان وکنتورخوان نموده و ســپس این دوره ها را درقالب 
2۳42 عددDVD  تکثیر و به این نیروها تحویل گردیده اســت. وی درخاتمه 
عنوان کرد: این شرکت درراستای  تعامل صنعت ودانشگاه اقدام به پذیرش1۹ 
نفر کارآموز از دانشــگاه ها وســایر مراکز آموزشی نموده که این افراد میزان 
50۹۹ نفر ساعت آموزش را در واحدهای مختلف این شرکت طی نموده اند.

 با افزایش کارگاه های تبدیل:
رایگان دوگانه سوز حدود 5هزار خودرو عمومی در کرمانشاه 

مدیرشــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی منطقه کرمانشــاه گفت: با 
اجرای طرح رایگان دوگانه ســوز کردن خودروهای عمومی )از آغاز این طرح 
در کرمانشــاه، تیرماه ۹۹ تا کنون(، حدود 5 هزار دستگاه خودرو عمومی در 

حوزه عملیاتی این منطقه گازسوز شدند.
فریدون یاســمی افزود: استقبال خوبی از طرح مذکور انجام شده و ۹00 
دستگاه خودرو عمومی دیگر نیز در نوبت رایگان دوگانه سوز کردن قرار دارند. 
به گفته وی، بدلیل اســتقبال شــهروندان از طرح مذکور، تعداد کارگاه های 
تبدیل به 1۳ کارگاه افزایش یافته اســت. وی تأکید کرد: مالکان خودروهای 
عمومی می توانند با مراجعه به سامانه به آدرس GCR.NIOPDC.IR  ثبت نام و 
نوبت تبدیل دریافت کنند. مدیر منطقه کرمانشــاه با بیان اینکه وارد فاز دوم 
این طرح شــده ایم، تأکید کرد: فاز دوم این طرح شــامل دوگانه سوز کردن 
خودروهای مسافربر شخصی و آژانس های زیر پوشش نظارتی وزارت کشور یا 
شهرداری ها می شود. یاسمی تصریح کرد: روزانه بیش از ۹00 هزار مترمکعب 
گاز طبیعی فشرده )سی ان جی( از طریق ۷6 جایگاه عرضه سوخت  گاز طبیعی 

در سطح  منطقه  توزیع  می شود.

 
افزایش۱۴درصدیصادراتمحصولاتپلیمریبندرامام 

صادرات محصولات پلیمری پتروشــیمی بندرامام 
ســال گذشته نسبت به ســال ۹8، 14 درصد افزایش 
یافت و برای نخستین بار در تاریخ این مجتمع، صادرات 
محصولات پلیمری به رقم بی سابقه 10۹ هزار تن رسید.

به گزارش روابط عمومی  پتروشیمی بندرامام، مجمع 
سالانه مدیریت فنی و تولید بسپاران پتروشیمی بندرامام 
برگزار و در آن دستاوردها و رکوردهای تولیدی پارسال 

این مدیریت تشریح شد.
پتروشیمی بندرامام در سال 1۳۹۹ در راستای تحقق 
شعار پارسال »جهش تولید« برنامه ریزی های دقیق و 
مدیریتی کارمحور را در دستور کار مدیریت ها قرار داد و 
با اجرای مأموریت های ابلاغی از سوی مدیران و کارکنان، 
زنجیره »پلی الفین« در پتروشیمی بندرامام شاهد توسعه 

و دستاوردهای گسترده ای شد.
مدیریت فنی و تولید بســپاران با تولید حداکثری 
محصولات پلیمری خود موفق شــد در دستاوردهای 
بزرگ اقتصادی پتروشــیمی بندرامام نقش اساســی 

ایفا کند.
صادرات محصولات پلیمری در سال 1۳۹۹ نسبت به 

پارسال 14 درصد افزایش یافت و برای نخستین بار در 
تاریخ پتروشیمی بندرامام، صادرات محصولات پلیمری 

به رقم بی سابقه 10۹ هزار تن رسید.
همچنین واحد پی وی سی )PVC( پتروشیمی بندرامام 

هم پارسال رکورد تازه ای ثبت کرد.

در ســال های گذشــته تولیــد واحد پی وی ســی 
ایــن شــرکت هیــچ گاه از 162 هــزار تــن عبــور 
 نکــرده بــود، امــا در ســال 1۳۹۹ مدیریــت فنی و

 تولید بســپاران موفق شد تولید پی وی سی خود را به 
166 هزار تن برساند.

بسپاران هم راستا با سیاست های ابلاغی از مدیرعامل 
پتروشــیمی بندرامــام بــرای بومی ســازی قطعات و 
کاتالیست ها حرکت کرد. همکاری کمیته ساخت داخل 
پتروشیمی بندرامام با متخصصان تولیدی شرکت، منتج 
به داخلی سازی کاتالیست K2 و جایگزین نوع خارجی، 
تســت عملیاتی حلال ایزوپارافینیک پالایشگاه رازی 
به منظور توســعه منابع تأمین، اســتفاده از کاتالیست 
جدید در واحد پلی اتیلن سنگین و همکاری برای ساخت 
کاتالیســت ایرانی و همچنین تعریف پروژه و موفقیت 
ساخت 100 درصد ایمپلر یدکی بلور واحد پی وی سی 

برای نخستین بار شد.
مدیریت فنی و تولیدی رتبه نخست مدیریت دانش 
را در ســطح مدیریت های شرکت پتروشیمی بندرامام 

به دست آورد.
شایان ذکر است که کارکنان و متخصصان پتروشیمی 
بندرامــام افزون بر پایش مســتمر واحدهای تولیدی 
مجتمع خود، برای پشــتیبانی از تولید کشور، پارسال 
تعمیرات اساسی ســانترفیوژ واحد پلی اتیلن سنگین 

پتروشیمی ایلام را با موفقیت انجام دادند.

تلاشپالایشگاهایلامبرایصیانتازمحیطزیست
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام گفت: استفاده از فناوری های نو در 
پیشبرد صنایع به ویژه در صیانت از محیط زیست در استان ضرورت دارد

به گزارش شانا، روح الله نوریان به مناسبت هفته جهانی محیط زیست در 
نشستی با حضور مدیرکل حفاظت محیط زیست استان ایلام با بیان اینکه 
پالایشگاه گاز ایلام برای صیانت از محیط زیست گام های مطلوبی برداشته 
اســت، اظهار کرد: راه اندازی تصفیه خانه صنعتی پیشرفته، ساخت جایگاه 
مکانیزه مدیریت و نگهداری تفکیک پسماندهای صنعتی، راه اندازی دستگاه 
امحای لامپ های مســتعمل، کارخانه دانه بندی گوگرد پاستیلی، سامانه 
پایش آنلاین خروجی پســاب صنعتی و آلاینده های زیســت محیطی از 

اقدام های مهم این واحد صنعتی در صیانت از محیط زیست بوده است.
وی افزود: اکنون 25.5 هکتار فضای سبز شامل کاشت 11 هکتار چمن 
و بوته و 14.5 هکتار غنی ســازی جنگل های تملکی پالایشگاه متناسب با 

گونه های بومی  انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت پالایش گاز ایلام تصریح کرد: این مجموعه همسو 
با مســئولیت های اجتماعی و رســالت خود مبنی بر تولید پاک، ایمن و 
بهــره ور خود را مکلف به صیانت از محیط زیســت و ارزش های زیســت 
محیطی می داند و محیط زیســت مانند حقوق بشر برای نسل های فعلی و 

آینده اســت که رعایت الزام های آن و جبران آلایندگی ها از سوی صنایع 
اجتناب ناپذیراست.

نوریان گفت: به بهانه توســعه پایدار نمی شــود تنها به منافع اقتصادی 
آن توجه کرد، بلکه باید به مبحث محیط زیســت به عنوان رکنی از ارکان 
توســعه پایدار نگاهی ویژه داشت.وی به انقلاب چهارم صنعتی و تحولات 
متأثر از آن که در آینده ای نه چندان دور جامعه بشری را متحول می کند 

اشاره کرد و ادامه داد: از فناوری های تازه که سبب بهره وری، رشد و توسعه 
پایدار می شــود حمایت می کنیم و همکاران را به تأمل و تعمق در شــعار 

»بازنگری، نوسازی و بازسازی« فرا می خوانم.
غلامرضا ابدالی، مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان ایلام نیز با 
خرســندی از میزبانی پالایشگاه در این هم اندیشی، گفت: شرکت پالایش 
گاز ایلام اقدام های ارزشمندی برای حمایت از محیط زیست انجام داده اند، 
همچنین در مقوله مسئولیت های اجتماعی به عنوان شرکتی تأثیرگذار در 
منطقه شــناخته شده اســت که دیگر صنایع و شرکت ها می توانند از آن 
الگوسازی کنند.وی با اشاره با شرایط ویژه زیست بوم ایلام ابراز امیدواری 
کرد که با فرهنگ سازی بیش از پیش به صیانت از این زیست بوم پرداخته 
شود و از مســئولان اچ اس ئی شرکت های صنعتی استان خواست با توجه 
به وفور قوانین محیط زیســتی، افزون بر اجرای آن به آموزش این قوانین 
نیز اهتمام ورزند. مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان ایلام تصریح 
کرد: افتخار ما این اســت که با صنایع اســتان همــکاری مثبت داریم و 
تــلاش می کنیم صنایع را نه به عنوان صنایع آلاینده، بلکه به عنوان صنایع 
سبز بشناســیم که این مهم میسر نمی شود مگر با نگرش زیست محیطی 

و مدیریت آن.

 
تزریقمیعاناتگازیپارسجنوبی 

بهسروشبهمددنفتکشایرانی
عملیاتلولهگذاریسکوهایمیدان

ابوذرپایانیافت

به گزارش روابط عمومی  شــرکت ملی نفتکش، پروژه تزریق میعانات گازی میدان مشترک 
پارس جنوبی به میدان نفتی سروش، با همکاری و حضور ناوگان شرکت ملی نفتکش آغاز شد.

در این زمینه با هماهنگی های انجام شــده با شرکت نفت فلات قاره، نفتکش فارست پس از 
بارگیری میعانات گازی به موقعیت میدان و ســکوی ســروش اعزام شد تا در عملیاتی ایمن اما 
دشوار گاز مورد نیاز از طریق این کشتی به پایانه شناور خلیج فارس منتقل و سپس به چاه های 

میدان یادشده تزریق شود.
در این عملیات که سه شنبه چهارم خرداد آغاز شد، خدمه نفتکش فارست با پشتکار و رعایت 
اصول ایمنی و فنی، موفق به انجام این عملیات برای نخستین بار در تاریخ معاصر صنعت نفت 

ایران شدند.
پروژه تزریق میعانات گازی میدان مشترک پارس جنوبی به میدان سروش با هدف فراهم کردن 
امکان تداوم تولید گاز در این میدان مشترک و افزایش قدرت مانور در شرایط ویژه افتتاح شده است.

فرآینــد تولید زودهنگام میدان ابوذر با پایان عملیات اجرایی 
 AA و سکوی A20  با AC لوله گذاری این میدان حدفاصل سکوی
با A21 به طول تقریبی 1۷ کیلومتر در ســایزهای 8 و 12 اینچ، 
پس از انجام عملیات حفاری به وســیله دکل سحر 2 که در حال 

حرکت به سمت این میدان است، آغاز می شود.
به گزارش روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران، عملیات 
لوله گذاری در کوتاه ترین زمان ممکن در 25 روز )در بازه زمانی 
24 اردیبهشت تا 1۷ خردادماه( با رعایت تازه ترین استانداردها و 
مبانی مهندسی معتبر جهانی، دانش و فناوری کاملا بومی - ایرانی 
از ســوی مهندسان کشور با تلاش کارکنان مدیریت مهندسی و 
ســاختمان و منطقه عملیاتی خارک شــرکت نفت فلات قاره و 

پیمانکاران طرح انجام شده و پس از آغاز عملیات حفاری تولید 
زودهنگام از چاه های A20  و A21 )در دوره 6 ماه عملیات حفاری(، 
افزایش تولید از سکوهای جدید در میدان را میسر می کند.عملیات 
ساخت و تجهیز روسازه سکوهای جدید میدان ابوذر به وزن تقریبی 
هرکدام 1200 تن با پیشرفت فیزیکی سازه ای حدود ۹5 درصد و 
پیشرفت کلی شامل خرید و راه اندازی تجهیزات حدود 6۳ درصد 
در کارگاه خرمشهر در حال انجام است که مطابق برنامه زمان بندی 
پیش بینی شده، نصب روسازه ها در اوایل سال 1401 امکان پذیر 
خواهد بود.پیش بینی می شــود عملیات برق رسانی و انتقال دیتا 
به وســیله کابل زیردریایی کامپوزیت به طول 14.5 کیلومتر در 

پاییز سال 1400 محقق شود.
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شماره : 1117

با حضور اعضای هیات مدیره شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی کشور:

راهکارهایتسهیلدربهبودپهلودهیکشتیهاوایمنی
اسکلهنفتیلاوانبررسیشد

معاون مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی به همراه تنی چنــد از اعضای هیات مدیره این 
شــرکت به همراه مقامات پالایشگاه لاوان و نفت فلات 
قاره راهکارهای تسهیل در پهلودهی کشتی ها و افزایش 

ایمنی اسکله های نفتی لاوان را بررسی کردند. 
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه هرمزگان، حمید قاسمی ده چشمه 
معــاون مدیر عامل در جلســه کارگروه تســهیل امور 

سوخت رسانی و ایمنی اسکله لاوان گفت :  شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران با برنامه ریزی دقیق و 
تلاش مستمر کارکنان و تعامل با شرکت های پیمانکار 
در بخش خصوصی خدمت رســانی و سوخترسانی به 
جزایر و بنادر کشور را با قوت و قدرت انجام می دهد. 
در این جلسه که نمایندگان شرکت ملی نفت فلات 
قاره ایران در لاوان و مســولین شــرکت پالایش نفت 
لاوان هم حضور داشــتند؛ راه کارهای افزایش ایمنی 

پهلودهی کشــتی ها در اســکله های نفتی شماره 1 و 
2 فلات قاره بررسی شد.عباسی مدیر عملیات شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی کشور با تاکید بر ضرورت 
نگهداشت تجهیزات فنی با توجه به اقلیم خاص جزیره 
گفت: تعمیرات فندرهای این اسکله نفتی پس از برآورد 
هزینه و تامین بودجه آغاز خواهد شد. در سفر به جزیره 
لاوان، کشاورز مدیر مهندسی طرح ها، هاشمی معاون 
مدیر تامین و توزیع، ســلوکی مشــاور مدیر عامل نیز 

قاسمی ده چشمه را همراهی کردند. در اثر تصمیمات 
اتخاذ شــده در این جلسه و بازدید میدانی و تخصصی 
از تجهیزات فنی، بارگیری کشتی های کاپوتاژی حمل 
فرآورده از مبدا اســکله نفتی لاوان با سرعت بیشتری 
انجام خواهد شد. در ابتدای این بازدید سردشتی ریس 
ناحیــه لاوان  و ربیعی رییس تامیــن و توزیع منطقه 
هرمزگان گزارشی از وضعیت کاپوتاژ فرآورده در منطقه 

هرمزگان ارائه کردند.

 توان فنی پخش فرآورده های نفتی در تعامل با بخش خصوصی 
بی نظیر است

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری هرمزگان به همراه اعضای هیات 
مدیره شرکت خصوصی فعال در جابجایی فرآورده های نفتی از انبار نفت شهید 

باهنر بندرعباس و اسکله نفتی آن بازدید کردند.
 

به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فــرآورده های نفتی منطقه 
هرمزگان، بمنظور ارتقای جایگاه اســتان هرمزگان در جابجایی فرآورده های 
نفتی، رضا مدرس معاون استاندار در امور سرمایه گذاری و بین الملل به همراه 
تنی چند از مدیران شــرکت های خصوصی علاقه مند به ســرمایه گذاری در 
استان از تجهیزات و امکانات سخت افزاری و توان فنی انبار نفت شهید باهنر 

بندرعباس و اسکله نفتی شهید باهنر بازدید کردند.
در ابتــدای این بازدید عبدالله احمدی کمرپشــتی مدیر منطقه هرمزگان 
توضیحاتی درباره حجم عملیات انتقال فرآورده در تاسیســات و عملیات این 

منطقه ارائه داد.
مدیر منطقــه هرمزگان نیز در این دیدار گفت : پخش فرآورده های نفتی 
هرمــزگان به عنوان یکی از مناطق مهم تامین ســوخت پایدار در کشــور بر 
اساس سیاست های مورد نظر وزارت نفت آماده تسهیل در همکاری با بخش 

خصوصی بوده و هست.
ســپس مرتضی عابدینی معاون فنی و عملیاتی درباره مشخصات و قابلیت 
های ذخیره سازی در این انبار اطلاعاتی را در اختیار معاون استاندار هرمزگان 

و حاضران قرار داد.
در انتهای این بازدید معاون اســتاندار هرمزگان با بیان  این مطلب  که در 
استان هرمزگان قابلیت های اقتصادی بالایی برای سرمایه گذاری وجود دارد 
گفت : جذب ســرمایه گذار و رفع موانع حضور آنها در اســتان علاوه بر رونق 
اقتصادی در اســتان موجب ایجاد اشــتغال پایدار نیز خواهد شد که این امر 

همواره مورد دقت و تاکید استاندار محترم بوده است.

 با حضور استاندار هرمزگان؛
عملیات اجرایي فاز ۱ طرح انتقال آب از تصفیه خانه جاســک به 

روستاهای غرب آغاز شد/ اولویت بهبود منابع آبي در روستاها  

با حضور اســتاندار هرمزگان، فاز نخســت طرح انتقال آب از تصفیه خانه 
آب جاســک به روستاهای غرب این شهرستان کلنگ زني شد. 

مدیرعامل آبفا هرمزگان دراین مراســم، آغاز عملیات اجرایي طرح انتقال 
آب از تصفیه خانه آب جاسک به روستاهای غرب را ادامه برنامه هاي اولویت 

دار آبفا در راســتاي تقویت و پایداري منابع آبي روستاها بیان کرد. 
»امین قصمي« با بیان اینکه جمعیت شــرق هرمزگان عمدتا روســتایی 
بوده که به تبع افزایش حجم خدمات رســانی آبفا را می طلبد، اظهار داشت: 
در این راســتا، طرح یکپارچه ســازی شــرکت های آب و فاضلاب شهری و 
روســتایی با هدف ارائه خدمات بیشــتر و کاهش تنش های آبی در مناطق 

روستایی اجرا شده است.
وي در خصوص  جزییات طرح مذکور نیز افزود: این طرح  در 2 فاز و با 
هدف آبرســاني پایدار به 41 روســتاي غرب جاسک اجرا خواهد شد که هم 
اکنون فاز نخست آن در قالب تامین آب پایدار ۹ روستا عملیاتي شده است. 
قصمي ادامه داد: مجموع طول خطوط انتقال این طرح 50 کیلومتراست 

که در فاز اول آن 1۷ کیلومتر اجرایي مي شــود. 
به گفته وي؛ حجم ریالي این طرح در فاز نخست 25 میلیارد ریال است. 
مدیرعامل آبفا اســتان در ادامه با بیان اینکه،ســد جگین ظرفیتي بزرگ 
در تامین آب شــرق استان است، گفت: با بهره برداري از طرح ملي آبرساني 
جگین-جاسک در سال ۹4 و طرح ملي آبرساني از سد جگین به بشاگرد در 
ســال گذشته، توانسته ایم کارنامه نســبتا موفقي در بحش ایجاد منابع آبي 

پایدار در شــرق هرمزگان به ویژه روستاها ارائه کنیم.

 پالایشگاه بیدبلند برای حفظ محیط زیست چه کرد؟
مدیرعامل شــرکت پالایش گاز بیدبلنــد-1 اقدام های این مجموعه برای 

حفاظت محیط زیست را تشریح کرد.
به گزارش روابط عمومی  شــرکت ملی گاز ایران، علی محمد پوررضا با 
اشــاره به فعالیت های پالایشــگاه گاز بیدبلند-1 برای حفظ محیط زیست 
و مدیریت پســماند، گفت: شــرکت پالایش گاز بیدبلند-1 در ســال های 
اخیر در ســه محور مدیریت پساب، مدیریت پسماند و کنترل آلودگی هوا 
پروژه هایی مانند تصفیه خانه پســاب بهداشتی، تفکیک گر سه فازی و مخزن 
ذخیره سازی میعانات گازی، نصب سیستم اسمز معکوس روی آب صنعتی 
 RO ورودی به کولینگ )که به اســتفاده از آب تصفیه شده خروجی سیستم
در کولینگ و کاهش مقدار پســاب و درصد آلاینده های خارج از محدوده 
پســاب منجر شد(، ســاخت محل سرپوشــیده نگهداری پسماندهای قابل 
امحا، ســاخت محل نگهداری پسماندهای شــیمیایی و خطرناک به منظور 
مدیریت صحیح و اصولی پسماندها و تفکیک و مدیریت پسماندهای عادی، 
صنعتــی و ویــژه بهره برداری کرد و بعضی موارد دیگر نیز در دســتور کار 

آینده این مجموعه است.
وی تصریح کرد: واحد حفاظت محیط زیست شرکت پالایش گاز بیدبلند-1 
برای تبیین فرهنگ حفاظت از محیط زیست، اقدام هایی مانند چاپ و توزیع 
کتابچه های زمین پاک، هوای پاک، بروشــور و پمفلت را در دستورکار دارد.

مدیرعامل شــرکت پالایش گاز بیدبلند-1 همچنین اظهار کرد: مشارکت 
در طــرح محیط یار مــدارس، همکاری با اداره های حفاظت محیط زیســت 
شهرستان های بهبهان و مسجدسلیمان همسو با ترویج فرهنگ زیست محیطی 
با تهیه بســته های آموزشی و... نیز از جمله اقدام های این واحد برای اجرای 

مسئولیت های اجتماعی شرکت پالایش گاز بیدبلند است.

 
 

با اهدای لوح تقدیر توسط مدیرعامل:

ازسلامتکاریوپاکدستیدوهمکارمنطقههرمزگانتقدیرشد
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
کشــور از سلامت کاری و پاکدســتی معین کورایی و 
محمــد رضا پیوندی از کارکنــان واحد کنترل نظارت 

منطقه هرمزگان تقدیر کرد
 به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه هرمــزگان، در اثر دقت عمل واحد 
کنترل نظارت و بازرسی، تعدادی از متخلفان که با جعل 
صورت وضعیت و مدارک اقدام به قاچاق انواع فرآورده 
های نفتی و ســوخت می کردند؛ شناسایی و به مراجع 

قضایی معرفی شدند.
عبدالله احمدی کمرپشــتی در این زمینه گفت: در 
خلال پایش های مســتمر واحدهای کنترلی و نظارتی 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه هرمزگان 
در مجاری عرضه ســوخت این استان ، کارشناسان به 

تعدادی از مدارک ارائه شــده مشکوک شدند که برای 
بررســی های بیشتر، کنترل نامحسوس افراد و شرکت 

های مورد نظر در دستور کار قرار گرفت.
مدیر منطقه هرمزگان افزود: »با کشف این تخلف و 

گــزارش آن به مراجــع قضایی و ذیصــلاح به تدبیر 
مدیرعامل محترم شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی کشور جناب مهندس ویس کرمی با هدف تکریم 
شــرافت و پاکدستی و وظیفه شناسی کارکنان، آقایان 

معین کورایی رئیس و محمد رضا پیوندی کارشــناس 
کنتــرل و نظارت این منطقه مفتخــر به دریافت لوح 

تقدیر و پاداش شدند.«
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هرمزگان 
افزود: کارکنان پرتلاش این شرکت در منطقه هرمزگان 
علی رغم شرایط خاص حاکم بر این جغرافیا و طمعی که 
باندهای سازمان یافته قاچاق سوخت دارند؛ بدون وقفه 
ســوخت مورد نیاز استان و کشور را تامین می کنند و 
با لطف خداوند هیچگونه کمبود و اختلالی در سوخت 

رسانی بوجود نیامده است.
عبدالله احمدی کمرپشــتی در پایان بــا تقدیر از 
امانتداری و پاکدستی کارکنان خدوم منطقه هرمزگان 
گفت: سوخت امانت ملت در دست ماست و وظیفه داریم 

با سلامت کار و پاکدستی در صیانت از آن بکوشیم.

سرپرست پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت:

فعالیتشرکتهایفناوردرصنعتنفتتسهیلمیشود
مالکیت پارک در اختیار شرکت ملی نفت ایران است

سرپرست پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت گفت: 
فعالیت شرکت های فناور فعال در حوزه های مرتبط با 

صنعت نفت با استقرار در این پارک آسان می شود.
به گزارش خبرنگار شانا، آیدین ختلان روز)دوشنبه، 
24 خردادماه( در آیین بهره برداری از پارک نوآوری و 
فناوری صنعت نفت که با حضور بیژن زنگنه، وزیر نفت، 
سورنا ستاری، معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و جمعی از مدیران ارشد نفت و فعالان حوزه پژوهش 
و فناوری کشــور برگزار شد، با بیان این مطلب افزود: 
پارک مؤسســه ای پژوهشی، دولتی و غیرانتفاعی و در 
واقع چهارمین ســازمان مســتقل ستادی وزارت نفت 
پس از پژوهشــگاه صنعت نفت، دانشگاه صنعت نفت 
و مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی است که همانند 
این مجموعه ها، مالکیت و تأمین منابع آن با شــرکت 
ملی نفت ایران و مطابق ابلاغیه وزارت علوم، ریاســت 

هیئت امنا به عهده وزیر نفت است.

 ترکیب هیئت امنا
وی با اشــاره به ترکیب هیئت امنای پارک و بیان 
اینکــه هیئت امنا از چهار عضــو حقوقی و پنج عضو 
حقیقی که معرفی آنها در اختیار وزیر نفت است تشکیل 
شده، اعلام کرد: تلاش شده با توجه به ماهیت پارک، 
از حضــور مدیران عامل بزرگ ترین متقاضیان فناوری 
صنعت نفت در هیئت امنا اســتفاده شود و نمایندگان 
وزارت علوم و ســازمان برنامــه و بودجه نیز از اعضای 

حقوقی هیئت امنا هستند.
سرپرست پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت درباره 
اراضی پارک گفت: بیشتر زمین های اختصاص یافته به 
پارک تا پیش از این بلااســتفاده بوده و مالکیت آن در 

اختیار شرکت ملی نفت ایران است.

 طرح ایده تا شکل گیری
ختلان درباره سابقه شــکل گیری پارک نوآوری و 
فناوری صنعت نفت توضیح داد: آغاز به بررســی ایجاد 
پــارک در صنعت نفت به اوایل ســال ۹8 برمی گردد؛ 
پس از بررســی ها، زمین پارک در مهرماه ۹8 انتخاب 
و قرارداد مشــاوره برای طراحی پارک در بهمن ماه ۹8 
امضا شد. اسفندماه ۹8 نیز درخواست تأسیس پارک از 
سوی شرکت ملی نفت ایران به وزارت علوم، تحقیقات 

و فناوری ارائه شد.
وی افزود: در ادامه، ۳0 شهریورماه ۹۹ مجوز تأسیس 
پارک از شــورای گسترش و برنامه ریزی آموزش عالی 
دریافت شد و وزیر نفت آبان ماه ۹۹ بنده را به سرپرستی 
پارک منصوب کرد، پس از آن، آماده ســازی اساسنامه 
و ارســال آن به وزارت علوم در دستور کار قرار گرفت 
و سرانجام اساسنامه پارک در بهمن ماه ۹۹ ابلاغ شد.

سرپرســت پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت با 
اشــاره به پیگیری معرفی اعضــای حقیقی هیئت امنا 
بــه وزارت علوم و دریافت احکام ایــن افراد و معرفی 
نمایندگان اعضای حقوقی هیئت امنا در دهه نخســت 
اســفندماه و تشکیل نخســتین نشست هیئت امنا در 
آن ماه، افزود: با تشــکیل هیئت امنــا، آیین نامه ها و 
دســتورالعمل های پارک )آیین نامه مالی و معاملاتی، 
آیین نامه ســازمان دهی و تشکیلات، آیین نامه داخلی 

هیئت امنا، آیین نامه پذیرش و آیین نامه اجرایی بند )د( 
تبصره )18( ماده واحده قانون بودجه سال 1400 کل 
کشور( فروردین ماه امسال تنظیم و نهایی سازی شدند 
و پارک نوآوری و فناوری صنعت در 26 اردیبهشت ماه 

امسال ثبت شد.
بــه گفته ختلان، دومین نشســت هیئــت  امنای 
پارک نیز ســوم خردادماه امســال برگزار و در جریان 
آن، بودجــه، آیین نامه حمایتــی و آیین نامه اداری و 

استخدامی تصویب شد.
ختلان با این توضیحات یادآور شد: با توجه به روند 
تاریخی اشــاره شده، مشــاهده می شود که از دو سال 
پیش مقدمات شــکل گیری پارک فراهم بوده است و 
موضوعی تنها مرتبط با روزهای پایانی کار دولت نیست.

 ارائه تسهیلات
وی با بیان اینکه پارک ها، معافیت های قانونی مانند 
معافیــت مالیاتی، امکان ضمانت پارک و... را دارند که 
فعالیت شــرکت های فناور مســتقر در آن را تسهیل 
می کند، افــزود: پارک تا ســقف 500 میلیون تومان 
مســتقیم به واحدهای فناور به صورت تسهیلات قابل 
تبدیل به کمک بلاعوض کمک می کند و در ســطوح 
بالاتر از طریق صندوق پژوهش و فناوری صنعت نفت 
که خوشــبختانه زودتر از پارک تأسیس و فعال شده 

است، حمایت خواهد کرد.
سرپرســت پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت با 
اشــاره به اینکه 44 پارک در کشــور وجود دارد که از 
این تعداد، 42 پارک ســمت عرضه فناوری و دو پارک 
سمت تقاضای فناوری قرار دارند، عنوان کرد: دو پارکی 
 ICT که در سمت تقاضای فناوری هستند شامل پارک
مربوط بــه وزارت ارتباطات و پارک نوآوری و فناوری 
صنعــت نفت مربوط به وزارت نفت اســت که به دلیل 

وجود نیازهای فناورانه تأسیس شده اند.
ختلان با بیان اینکه پارک ها به عنوان نهادهای مکمل 
پژوهشگاه ها و دانشگاه ها و مؤسسه های مطالعاتی ایفای 
نقــش می کنند و پل میان نتایج پژوهش و مطالعات با 
بازار هستند، افزود: پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت 
متعلق به این صنعت نفت است. به عبارت دیگر، یکی از 
وجوه ممتاز اصلی پارک این است که به وزارت نفت و 

شرکت ملی نفت ایران تعلق دارد و شرکت ملی نفت، 
رکن مؤسس پارک است.

 تلاش برای رفع موانع
وی پــارک را محملی برای ارائــه نیازهای فناورانه 
شرکت های تابع وزارت نفت و شرکت هلدینگ خلیج 
فارس و پالایشگاه ها و پتروشیمی ها و... خواند و گفت: 
کمک به رفع موانع شــرکت های فنــاور برای تولید از 
طریق رفع مشــکلات در زمینه تأمیــن مالی، اعطای 
استاندارد، ایجاد آزمایشــگاه مرجع، دسترسی بهتر و 
ارزان تر به کارگاه های نمونه ســازی و آزمایشگاه ها در 

دستور کار پارک قرار دارد.
دســتیار ویژه وزیر نفت ادامه داد: عده ای هســتند 
که ایده، فکر و توان تولید دارند، اما توان مالی، امکان 
گرفتن دفتر یا کارگاه، ساخت نمونه، آزمایش های لازم، 
مذاکره با خریداران اصلی و نفوذ به بوروکراســی نفت 
را ندارند. پارک این خلأ را برای این افراد پر می کند و 
زمینه را برای خودباوری و توانســتن جوانان و فناوران 
و اتصال آنان به نیازهای فناورانه صنعت فراهم می کند.

ختلان با اشــاره به سه حوزه اصلی فعالیت پارک ها 
و به صورت خاص پارک های تقاضامحور گفت: نخست 
کارکرد معمول پارک ها مبنی بر پذیرش واحدهای فناور 
اســت، دوم ایجاد شبکه اقماری از مراکز در پارک ها و 
دانشگاه های استان های مختلف و حمایت از حرکت های 
سراسر کشور است و سوم هم که بعد کاملًا نرم افزاری 
پارک و تلاش برای تجاری سازی نمونه محصول هاست.

 فضاسازی برای جوانان
وی افزود: ما در پارک اعتقاد داریم با کمی حوصله 
در بین شــرکت های بهره برداری کــه متقاضی بزرگ 
فناوری هســتند، می توان بســیاری از کالاهایی را که 
اکنون وارد می شود ساخت. امروز بسیاری از کارفرمایان 
و سازندگان ما از تنگنای تحریم برای رشد و پیشرفت 
فناوری استفاده کرده اند و پارک در تلاش است بگوید 
جوانان بسیار بیشتری می توانند در صنعت نفت فعال 

شوند، بسازند و سطح فناوری را بالا ببرند.
سرپرست پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت گفت: 
پارک می خواهد راه هایی را پیش روی فناوران قرار دهد 

که تا دیروز یا بســته بودند و یا اگر باز بودند، فردی از 
آن اطلاع نداشــته است. پارک می خواهد بن بست های 
صنعت نفت را شناسایی و با صدای بلند به جوانان ایرانی 
عرضه و نقاط کوری را که منجر به ایجاد انحصار برای 
برخی از کارفرمایان و واردکنندگان شده است برطرف 
کند. این کار هزینه هایی دارد که مدیریت ارشد امروز 
صنعت نفت مثل بســیاری دیگر از تغییر پارادایم های 

دیگر، آن را پذیرفته است.

قدردانی از حمایت ها
ختــلان با تأکید بر اینکه اگر آزمایشــگاه مرجع یا 
کارگاه نمونه سازی لازم باشد ساخته یا تجهیز می شود 
و اســتانداردهای مورد نیاز اخذ شده و تسهیلات برای 
شرکت های فناور فراهم می شود، ادامه داد: سرعت قابل 
توجهی که در فعال کردن پارک شــاهد هستید، تنها 
مدیون حمایت تمام عیار مدیریت ارشد صنعت نفت بوده 
است. وزیر محترم نفت، مدیرعامل محترم شرکت ملی 
نفت ایران و هیئت مدیره محترم این شرکت همه جانبه 

حمایت کردند.
وی همچنین از تلاش های سعید محمدزاده، معاون 
مهندســی، پژوهش و فنــاوری وزارت نفت و معاونان 
این مجموعه، تالین منصوریان، مدیر ســرمایه گذاری 
و کســب وکار شرکت ملی نفت ایران و آقایان مقیسه، 
مصطفوی، جعفری و دیگر افرادی که کمک های آنان 
در این مســیر راهگشا بوده اســت، همچنین از آقای 
تنکابنی پور، مجری این طرح، از شــرکت مغان دشت 
به عنوان پیمانکار طرح، آقای درویشی، خانم عراقیان و 
در نهایت از گروهی که در پارک گرد هم آمده اند و در 
این چند مــاه با رویکرد جهادی برای راه اندازی پارک 

تلاش کردند قدردانی کرد.

 تأسی از رهنمودهای رهبری
سرپرســت پارک نوآوری و فنــاوری صنعت نفت 
یادآور شــد: مقام معظم رهبری شهریورماه پارسال در 
دیــدار با اعضای هیئت دولت تأکید کردند که ســال 
آخر دولت خیلی مهم اســت و ایــن آخرین فرصتی 
اســت که دولت باید در حد امکان از آن استفاده کند. 
فرمایش های رهبــر معظم انقلاب انگیزه ما را برای به 
ثمر رساندن این مجموعه که ایجاد آن در تطابق کامل 
با سیاست های اقتصاد مقاومتی است دوچندان کرد و 
پیــرو تأکیدات معظم له تا لحظه آخــر فعالیت دولت 
از هیچ تلاشــی برای خدمتگزاری و کار در چارچوب 
 سیاســت های تعریف شده نظام فروگذار نخواهیم کرد.

 ان شاءالله ادامه این روند هم از سوی وزارت نفت دولت 
آینده پیگیری شود.

وی گفــت: پیــش از ثبت پــارک، تفاهم نامه ای با 
دانشــگاه تهران امضا شده بود و امروز نیز در ادامه این 
مراسم، چهار موافقت نامه با شهرک علمی و تحقیقاتی 

اصفهان و سه دانشگاه کشور امضا می شود.
ختلان به برگــزاری دو رویداد همرســانی عرضه 
و تقاضــا بــا همکاری شــرکت ملــی گاز ایــران و 
شــرکت ملی نفت ایران از ســوی پارک اشــاره کرد 
 و افــزود: در حــوزه تجاری ســازی، به جــز برگزاری

 رویدادهای به همرســانی، بحث اعطای گرنت فناورانه 
نیز مورد توجه است.
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تیمملیایرانخیلیازعراقجلوتراست!
تیــم ملی فوتبال ایــران در یکی از 
انتخابی  مرحله  دیدارهای  حساس ترین 
جام جهانی به مصاف تیمی می رود که در 
تاریخ 5۹ ساله جدال با آن اکثر دیدارها 

را با پیروزی پشت سر گذاشته است.
 ملی پوشــان کشــورمان بعد از ۳ 
پیــروزی متوالــی و بــا ارزش مقابل 
هنــگ کنگ، بحرین و کامبوج، حالا به 
سخت ترین و آخرین دیدار خود رسیدند 
و باید در آخرین ساعات سه شنبه مقابل 
تیمــی به میدان برونــد که قریب به ۷ 
سال اســت موفق به شکست دادن آن 
نشده اند.تقابل ایران و عراق را می توان 
دربی بزرگ غرب آسیا دانست. دو تیمی 
کــه هر دو خود را مدعی صعود از گروه 
و حتــی صعود به جام جهانی می دانند، 
حالا در رده های اول و دوم جدول قرار 
دارند و برای صعود به عنوان صدرنشین 

گروه، با همه توان به میدان می آیند.
دو تیــم تاکنون 2۹ بار بــا یکدیگر 
دیدار کرده اند که این 2۹ بازی در 5۹ 
ســال گذشته صورت گرفته است و این 
بازی ســی امُین دیدار دو تیم در تاریخ 
اســت. با اینکــه آمارهــا در بازی های 
گذشــته کاملًا به ســود تیم ملی ایران 
اســت، اما در سالهای اخیر ملی پوشان 
کشــورمان همواره مغلــوب این حریف 
قدرتمند همســایه بوده انــد و آخرین 
پیروزی ملی پوشان کشورمان به چیزی 
حدود ۷ ســال پیش بــاز می گردد.در 
2۹ دیدار گذشــته، تیم ملی  مجموع 
ایــران 16 و تیم ملــی عراق 6 بار به 
پیروزی رســیده اند و ۷ دیدار دو تیم 
هم با نتیجه مســاوی به پایان رسیده 
اســت. تیم ملی ایران ۳۹ و عراق 22 
بــار در این بازی ها موفــق به گلزنی 

ند. شده ا
بازی دو تیم 12 بار در تهران، 2 بار 
در عراق و 15 بار در کشــورهای ثالث 
برگزار شده و ۹ بازی از 2۹ بازی دو تیم 
دوستانه بوده است. در 20 بازی رسمی 
ایران 12 بار پیروز شده و عراقی تنها ۳ 
بار موفق به شکست دادن تیم ملی ایران 
شــده اند و 5 بازی رسمی دو تیم هم با 

نتیجه مساوی به پایان رسیده است.

 اولین ها؛
اولیــن دیــدار دو تیــم 11 خرداد 
ســال 41 در قالب یک دیدار دوستانه 
در ورزشــگاه امجدیــه تهران )شــهید 
شــیرودی( برگزار شــد که این بازی با 
نتیجه مساوی یک - یک به پایان رسید.

»جمیل عبــاس« هافبک تیم عراق 
در دقیقــه 4۷ اولین گل بــازی را زد 
تا نام وی به عنوان نخســتین گلزن در 
تاریــخ تقابل های دو تیم در تاریخ ثبت 
گردد و پرویز کوزه کنانی در دقیقه ۹0 
زننده گل مساوی برای ایران بود تا وی 

نخستین گلزن ایرانی به عراق باشد.
ایران و عــراق 2 روز بعد، این بازی 
دوســتانه را در تهران تکرار کردند که 
عراقی ها در آن بازی با نتیجه 2 بر یک 
پیروز شدند که این اولین پیروزی عراق 

و اولین شکســت ایران در بازی های دو 
تیم بود. در این بــازی هم پرویز کوزه 

کنانی برای ایران گل زد.
اولیــن پیروزی تیم ملــی ایران هم 
در روز دوم فروردین ســال 1۳4۳ در 
المپیک  مقدماتی  مســابقات  چارچوب 
1۹64 توکیو به دســت آمد. این بازی 
ســومین تقابل دو تیم بــود و تیم ملی 
ایــران با نتیجــه 4 صفر عــراق را در 
داد. حمید  امجدیه شکســت  ورزشگاه 
شیرزادگان در این بازی هت تریک کرد 
و مصطفی عرب نیز تک گل بعدی تیم 
ملی را به ثمر رساند. این اولین و بهترین 
پیروزی تیم ملی ایران مقابل عراق بود.

 آخرین پیروزی ایران
آخرین باری که تیم ملی ایران موفق 

شــد عراق را شکســت دهد، 14 دی 
ســال 1۳۹۳ و در چارچوب یک دیدار 
تدارکاتــی بود که تیم ملی ایران با تک 
گل ســردار آزمون که در دقیقه 56 به 

ثمر رسید به پیروزی رسید.
این دیدار قبل از جام ملت ها 2015 
بــود کــه دو تیم از فرصــت حضور در 
استرالیا استفاده کرده و این بازی را در 
شهر »لونگوگ« اســترالیا انجام دادند. 
این آخرین پیروزی تیم ملی ایران برابر 
عــراق بود که از آن 6 ســال و ۹ ماه و 
5 روز می گــذرد و باید دید آیا تیم ملی 
ایران می تواند این طلسم حدوداً ۷ ساله 
را در این دیدار حساس بشکند یا خیر.

ایران و عراق در مرحله یک هشــتم 
نهایی همان دوره از مســابقات نیز بار 
دیگــر با یکدیگر دیدار داشــتند که در 

دیداری تراژدیک بعد از آنکه دو تیم در 
وقت معمول و 120 دقیقه به تســاوی 
۳-۳ رسیدند، در ضربات پنالتی عراقی ها 

با نتیجه ۷ بر 6 پیروز شدند.
 در آن بازی سردار آزمون در دقیقه 
24 اولین گل بازی را به ثمر رســاند. 
دقیقه  در  علی گنجــی  پــور  مرتضی 
10۳ و رضــا قوچان نــژاد در دقیقه 
11۹ دیگــر گل های تیــم ملی را به 

رساندند. ثمر 

 آخرین بازی
آخریــن بــازی دو تیم نیــز در در 
مرحلــه رفت همین دوره از مســابقات 
انتخابــی جام جهانی بود که عراقی ها با 
نتیجه 2 بر یک پیروز شــدند. این بازی 
هم در حالی که می توانســت با نتیجه 
یــک - یک به پایان برســد، علا عباس 
مهاجم سرشــناس عراقی در دقیقه ۹2 
گل برتری تیمش را به ثمر رساند. این 
آخرین بازی بود کــه مارک ویلموتس 
در نقش سرمربی روی نیمکت تیم ملی 

ایران نشست.
فوتبــال ایران یک طلســم دیگر را 
می شــکند/ عراق با فاصلــه زیاد عقب 

است!

 بهترین گلزن
بهتریــن گلزن تاریخ فوتبال ایران به 
عراق، علی دایی با 4 گل اســت. حمید 
شیرزادگان و حسین کلانی هم بازیکنان 
۳ گله ایران مقابل عراق هستند. سردار 
آزمــون به همراه علی کریمی، حســن 
روشــن و پرویز کوزه کنانــی بازیکنان 
2 گله هســتند.حمید شیرزادگان تنها 
بازیکنی اســت که در تاریخ دیدارهای 
دو تیــم موفق به هت تریک شــده تا 
وی چهــره ای خاص در بیــن بازیکنان 

دو تیم باشد.
احمد نورالهــی آخرین گلزن ایرانی 
به عراق است و همین بازیکن به همراه 
سردار آزمون و مرتضی پور علی گنجی 
بازیکنانی هســتند که هم اکنون برای 
تیم ملی ایران بازی کرده و سابقه گلزنی 

به عراق را هم دارند.

 
 

 کری خوانی بازیکنان تیم ملی عراق 
بازیکنــان تیــم ملــی عــراق در آســتانه بــازی بــا ایــران شــروع بــه کــری 
ــاعت 1۹  ــراق س ــران و ع ــال ای ــی فوتب ــای مل ــدار تیم ه ــد. دی ــی کردن خوان
ــی قطــر  ــی جــام جهان ــی مقدمات ــروه C انتخاب ــدار گ ــردا حســاس ترین دی ف
ــدی  ــه بع ــه مرحل ــده ب ــود کنن ــم صع ــف تی ــا تکلی ــد ت ــزار می کن را برگ
ــدار  ــن دی ــده ای ــه برن ــی اهمیــت دارد ک ــدار از آنجای مشــخص شــود.این دی
ــد  ــر بای ــم دیگ ــد و تی ــود می کن ــد صع ــه بع ــه مرحل ــتقیم ب ــور مس ــه ط ب
ــم  ــار تی ــوان یکــی از چه ــه عن ــا ب ــا باشــد ت ــج ســایر گروه ه در انتظــار نتای
ــیت  ــروز حساس ــث ب ــن موضــوع باع ــد برود.ای ــه بع ــه مرحل ــر رده دوم ب برت
ــراق ــی ع ــم مل ــان تی ــت. بازیکن ــده اس ــم ش ــر دو تی ــان ه ــن بازیکن  بی

 در آســتانه بــازی بــا شــاگردان دراگان اســکوچیچ شــروع بــه کــری خوانــی 
در مصاحبه هــای خــود کــرده اند.»علــی عدنــان« مدافــع تیــم ملــی فوتبــال 
ــن  ــران در کشــور بحری ــا ای ــازی ب ــرای ب ــم ب ــن تی ــاره شــرایط ای ــراق درب ع
گفــت: از لحــاظ روانــی بــه مــدت 15 روز در شــرایط ســختی قــرار داشــتیم. 
ــن  ــه تمری ــط ب ــویم فق ــرج ش ــود خ ــای خ ــی از اتاق ه ــتیم حت ــق نداش ح
ــا  ــم در اتاق ه ــذای تی ــتیم. غ ــر می گش ــل ب ــه هت ــه ب ــم و بلافاصل می رفتی
پذیرایــی می شــود و کنــار ســایر اعضــای تیــم غــذا نخوردیــم.او در ادامــه بــا 
ــران  ــا ای ــدار ب ــه دی انتقــاد از شــرایط ملی پوشــان عــراق در بحریــن راجــع ب
تصریــح کــرد: از شــرایط فعلــی راضــی نیســتیم، هنــوز در صــدر جــدول گروه 
قــرار داریــم. بــا وجــود ایــن شــرایط بــرای شکســت ایــران می جنگیــم تــا بــه 

عنــوان صدرنشــین بــه مرحلــه بعــدی برویــم.

  استقلال و پرسپولیس به هم خوردند
قرعــه کشــی مرحلــه یــک چهــارم نهایــی جــام حذفــی فوتبــال باشــگاهی 
کشــور در فصــل جــاری برگــزار شــد و طــی آن تیــم هــای حاضــر در ایــن 
ــی تهــران برگــزار  ــه درب ــه حریفــان خــود را شــناختند. در ایــن مرحل مرحل
خواهــد شــد. مراســم قرعــه کشــی مرحلــه یــک چهــارم نهایــی جــام حذفــی 
فوتبــال کشــور از ســاعت 15:۳0 امــروز در ســالن همایش هــای هتــل آکادمی 
فوتبــال بــا حضــور نماینــدگان 6 تیــم لیــگ برتــری و دو تیــم دســته اولــی 
ــال پرســپولیس، نصــرالله  ــم فوتب ــی سرپرســت تی ــاز شــد. افشــین پیروان آغ
ــولاد  ــت ف ــوی سرپرس ــد عل ــران، محم ــتقلال ته ــت اس ــی سرپرس عبداله
ــوی  ــح مصطف ــان، صال ــپاهان اصفه ــا فتاحــی سرپرســت س ــتان، رض خوزس
ــم  ــاد، میث ــرم آب ــر خ ــت خیب ــدپور سرپرس ــین اس ــتقلال، حس ــی اس مرب
شــاهین نماینــده باشــگاه ملــوان بندرانزلــی در ایــن مراســم حضــور داشــتند.

براســاس قرعــه کشــی صــورت گرفتــه در مرحلــه یــک چهــارم نهایــی جــام 
ــه مصــاف هــم خواهنــد رفــت. ــر ب حذفــی تیم هــا طبــق برنامــه زی

 خبری از رادو نیست؛یحیی چه تصمیمی می گیرد؟
دروازه بــان دوم تیــم پرســپولیس مدتــی اســت کــه تهــران را تــرک کــرده 
اســت. چنــدی پیــش بــود کــه رادووشــویچ دروازه بــان دوم تیــم پرســپولیس 
ــان  ــرد و از آن زم ــرک ک ــران را ت ــش ته ــت مطالبات ــدم دریاف ــل ع ــه دلی ب

تاکنــون در تمرینــات پرســپولیس حضــور پیــدا نکــرده اســت. 
ــرای آپشــن  ــپولیس ماج ــگاه پرس ــا باش ــویچ ب ــات رادوش ــی از اختلاف یک
ــان  ــا زم ــت ت ــر نیس ــدی حاض ــی گل محم ــت. یحی ــزار دلاری اس 18 ه
ــن بنــد 18 هــزاردلاری رضایــت ســرمربی را امضــاء  بازگشــت رادوشــویچ ای
ــول نخواهــد  ــن پ ــه ای ــه تهــران بازنگــردد ب ــر کــروات ب کنــد و چنانچــه گل
ــگاه  ــا باش ــه ب ــی ک ــرارداد محکم ــل ق ــه دلی ــویچ ب ــد رادوش ــید. هرچن رس
ــه  ــول س ــه پ ــت هم ــادر اس ــا ق ــد فیف ــون جدی ــته و قان ــپولیس بس پرس
ــم بگیرد.باشــگاه پرســپولیس  ــن تی ــراردادش را از ای ــده از ق ــی مان ســال باق
از طریــق مدیربرنامــه هــای ایــن بازیکــن پیگیــر بازگشــت رادو بــه تمرینــات 
ــد. در  ــی کن ــا را همراه ــی قرمزه ــه پایان ــا او در ۷ هفت ــپولیس اســت ت پرس
صــورت بازنگشــتن ایــن دروازه بــان، یحیــی مجبــور خواهــد بــود از امیرمحمد 
ــد  ــد دی ــان دوم اســتفاده کند.بای ــوان دروازه ب یوســفی بیست ویک ســاله به عن
ــه  ــی ب ــر جنجال ــن گل ــز پرســپولیس و ای درنهایــت ماجــرای مناقشــه برانگی
کجــا خواهــد رســید و آیــا یحیــی گل محمــدی مجبــور خواهــد بــود بــرای 
هفتــه هــای حســاس باقــی مانــده، روی گلــر جــوان خــود بــرای جانشــینی 

ــاز کنــد یــا خیــر. حامــد لــک حســاب ب

 سردار همچنان در روسیه
در حالــی کــه رســانه هــای مختلــف خبــر از حضــور ســردار آزمــون در تیم 
هــای مطــرح اروپایــی مــی دهنــد ســرمربی تیــم زنیــت اعــلام کــرد ســردار 

آزمــون در فصــل جدیــد هــم بــرای ایــن تیــم بــازی خواهــد کــرد. 
ــران  ــه س ــل ب ــن فص ــه ای ــت ک ــم زنی ــرمربی تی ــماک س ــع س ــه واق  ب
ــرد  ــیا بگی ــان آس ــگ قهرمان ــری در لی ــه ی بهت ــول داده نتیج ــگاه ق باش
ــت از  ــور صحب ــه حض ــت ک ــانی ریخ ــه کس ــت هم ــی را روی دس آب پاک
ــه نظــر  ــه ب ــد.  ســرگئی ک ــی مــی کنن ــم اروپای ــک تی حضــور ســردار در ی
ــم  ــی ه ــل آت ــت در فص ــم زنی ــی تی ــورش در راس کادر فن ــد حض ــی رس م
ــه  ــا روزنام ــون ب ــردار آزم ــت س ــن وضعی ــوص آخری ــت در خص ــی اس قطع
اســپورت اکســپرس روســیه صحبــت کــرد و گفــت: » ســردار آزمــون 
ــت  ــود. زنی ــد ب ــد خواه ــی مفی ــر تیم ــه در ه ــت ک ــدی اس ــم توانمن مهاج
هنــوز هیــچ پیشــنهاد روشــنی از ســایر تیم هــا بــرای خریــد ســردار آزمــون 
دریافــت نکــرده اســت. دریوســی نیــز چنیــن شــرایطی دارد. هــر 2 بازیکــن 
ــر روســیه ــد لیــگ برت ــرای فصــل جدی ــت ب ــد آماده ســازی زنی  در دور جدی

ــت  ــم زنی ــا تی ــر ب ــک فصــل دیگ ــون ی ــد کرد.«ســردار آزم  شــرکت خواهن
ــم روســی  ــن تی ــم بازیکــن ای ــده ه ــون فصــل آین ــق قان ــرارداد دارد و طب ق
محســوب مــی شــود امــا رســانه هــا مــی گویند بــا توجــه بــه اینکــه تعطیلات 
تابســتانی تنهــا فرصــت باشــگاه زنیــت بــرای فــروش ســردار آزمــون اســت 
ــش  ــد پی ــر چن ــرد. ه ــد ک ــرک خواه ــم روســی را ت ــن مهاجــم اردوی تی ای
بینــی مــی شــود باشــگاه زنیــت بــا بــالا بــردن دســتمزد ســردار آزمــون او را 
متقاعــد بــه تمدیــد قــراردادش نمایــد. ســردار آزمــون از زمــان تــرک ایــران 
در همــه فصــول گذشــته در تیــم هــای روســی بــازی کــرده اســت. روبیــن - 
 روســتوف و زنیــت ســه تیمــی هســتند کــه ســردار آزمون در ۷ ســال گذشــته

 در آنها توپ می زده است.

  رامین رضاییان می تواند تغییر ملیت بدهد؟
رامیــن رضاییــان ســتاره پرسپولیســی فوتبــال ایــران و شــاغل در فوتبــال 
قطــر نمی توانــد بــرای تیــم ملــی قطــر بــازی کنــد. قــرار دادن پرچــم قطــر 
در بخــش بیوگرافــی پیــج اینســتاگرام رامیــن رضاییــان حاشــیه ســاز شــده 
و در فضــای مجــازی شــایعه شــده کــه او قصــد دارد بــرای تیــم ملــی قطــر 
بــرای بازی هــای جــام جهانــی 2022 بــه میــدان برود.طبــق قوانیــن فیفــا اگر 
ــد ملیــت خــود را  ــازی نکنــد می توان ــرای کشــورش ب بازیکنــی ســه ســال ب
تغییــر دهــد. آخریــن بــار رامیــن رضاییــان در بــازی بــا عــراق بــرای تیــم ملی 
ایــران بــه میــدان رفــت کــه مربــوط بــه آبــان مــاه ســال 1۳۹8 می شــود و 
ــن  ــی رامی ــن یعن ــد. ای ــت بده ــر ملی ــد تغیی ــان ســال 1401 نمی توان ــا آب ت
ــون  ــه قان ــد. البت ــازی کن ــر ب ــرای قط ــی 2022 ب ــام جهان ــد در ج نمی توان
مهمتــری هــم وجــود دارد کــه بعــد از ســه ســال هــم رامیــن نتوانــد بــرای 
هیــچ کشــوری بــازی کنــد. رامیــن رضاییــان بــه دلیــل بــازی در جــام جهانی 
بــرای تیــم ملــی ایــران امــکان تغییــر ملیــت نــدارد و پرونــده قطــری شــدن 

ــد.  ــرای همیشــه بســته می مان او ب

ملی پوش اســبق والیبال با تاکید بر اینکه برخی 
منتظر شکست تیم ملی هستند گفت: بازیکنان بدون 
چشــم داشت برای خوشحالی مردم تلاش می کنند و 
باید از آنها حمایت کرد.شهرام محمودی درباره نتایج 
تیم ملی والیبال ایران در رقابت های لیگ ملت ها، گفت: 

شرایط تیم ملی خوب است. 
شاهد بازی های خوبی از بازیکنان هستیم. بازیکنان 
جوانی بــه بدنه تیم ملــی تزریق شــدند و عملکرد 
باکیفیتی از خودشــان به نمایش گذاشتند. امیدواری 
زیادی به این تیم و بازیکنان وجود دارد که راه نســل 
گذشــته را ادامه دهند و قطــار موفقیت تیم ملی به 

مسیرش ادامه دهد.

 جوانان خوبی در پســت پشــت خط زن 
هستند

ملــی پوش اســبق تیم ملی والیبال در پاســخ به 
این ســوال که بازیکنان جوان در پســت پشت خط 
زن )پست تخصصی شــهرام محمودی( نمایش قابل 
توجهــی داشــتند؟ گفت: بازیکنان جــوان خوبی در 
این پســت حضور دارند و در کنــار امیر غفور به تیم 
ملی کمــک می کنند. صابر کاظمی، بردیا ســعادت، 
امین اســماعیل نژاد، پوریا یلی جوانان خوبی در این 
پست هستند. شــاید برخی از آنها در حال حاضر در 
 کنار تیم ملی نباشــند اما در آینده بســیار می توانند

 تأثیرگذار باشند.
وی تأکید کرد: هرچه بیشــتر بــه بازیکنان جوان 
میدان داده شــود، با تجربه تر و پخته تر می شوند. در 
چند ســال گذشته در پست پشت خط زن مشکلاتی 
وجــود دارد امــا حضور این بازیکنان بســیار امیدوار 

کننده است.

 برخی منتظر شکســت تیم ملی والیبال 
هستند

محمودی در باره انتقادات و حمله ای که به تیم ملی 
و میلاد عبادی پور پس از شکســت مقابل آلمان وارد 
شد، اظهار داشت: متأسفانه برخی نشسته اند و منتظر 

شکست تیم ملی والیبال ایران هستند. 
ایــن عــده معلــوم الحــال هســتند. ابتــدا بــا 
 خودشــان مشــکل دارنــد و ســپس با بقیــه دچار

 چالش می شوند.

 عبادی پور بارها به تیم ملی کمک کرده است
ملی پوش اسبق تیم ملی والیبال تصریح کرد: کسی 
نیست که به بازیکنان خسته نباشید بگوید. ملی پوشان 
بدون چشم داشت برای والیبال و کشورمان زحمت می 
کشند تا برای دقایقی خنده را به لبان مردم آوردند و این 
کار بزرگی است. اما برخی از روی قصد و غرض در حال 
تخریب تیم ملی هستند. عبادی پور یکی از بهترین بازیکن 
والیبال ایران است و ثابت شده است و نیازی نیست راجع 
به مسائل فنی او صحبت کنیم. عبادی پور بارها به تیم 
ملی کمک کرده است. در حال حاضر همه باید به تیم ملی 
 کمک کنند تا در مسیر تغییر نسلی که حضور داریم، به 

خوبی پیش برویم.

 الکنو سرمایه گذاری خوبی انجام داده است
محمــودی در مورد ســرمربی تیم ملــی والیبال 
گفت: با الکنو کار نکردم اما دورادور او را می شناســم 
و کارنامه اش نشان دهنده عملکرد اوست. او قهرمان 
المپیک اســت و قهرمانی های زیــادی را در رده های 
ملی و باشــگاهی به دست آورده است. بسیار خوب به 
بازیکنان جوان میدان می دهد. سرمایه گذاری خوبی 
انجام داده و نسل والیبال ایران آرام آرام آماده حضور 

در المپیک می شود.

 هنــوز تصمیمی برای حضور در لیگ برتر 
نگرفته ام

وی دربــاره وضعیت خودش و اینکه آیا امســال در 
مسابقات لیگ حضور دارد یا خیر؟ اظهار داشت: پس از 
جراحی بر روی کمرم، کارهای درمانی ام را انجام می دهم. 
تمرینات بدن سازی ام را پیگیری می کنم. هنوز تصمیمی 

برای حضور در مسابقات لیگ و والیبال نگرفته ام.

 حمایت از تیم ملی
ملــی پوش اســبق تیم ملــی والیبــال در پایان 
خاطرنشــان کرد: سال سخت و روزهای سختی برای 
بازیکنان تیم ملی اســت و شرایط دشواری را در طی 
40 روز حضور در مســابقات لیگ ملت ها پشــت سر 
می گذارند. دوری از خانواده و زندگی در هتل ســخت 
است، امیدوارم همه کمک کنند و برای تیم ملی انرژی 
 مثبت بفرســتند تا بازیکنان بــا آمادگی بهتری برای

 المپیک تلاش کنند.

برخیمنتظرشکستتیمملیوالیبالهستند

دو تیم فوتبال پرسپولیس و تراکتور تبریز در حالی 
ســوپرجام فوتبال کشور را برگزار می کنند که خبری 

از بازیکنان اسم و رسم دار آنها نیست.
 ســازمان لیگ فوتبال ایران ۳0 خرداد ماه ســال 
جاری را برای برگزاری ســوپرجام فوتبال باشــگاهی 
کشــور بین تیم های پرســپولیس )قهرمان لیگ برتر 
فصل گذشــته( و تراکتور تبریز )قهرمان جام حذفی 

فصل گذشته( انتخاب کرده است.
این دیدار در حالی برگزار می شــود که رقابت های 
لیــگ برتر فوتبال بــه دلیل برگــزاری متمرکز دور 
برگشــت رقابت های انتخابی مقدماتــی جام جهانی 

2022 تعطیل است.
پرســپولیس در حال حاضر محمدحسین کنعانی 
زادگان، احمــد نورالهــی، میلاد ســرلک، ســیامک 
نعمتــی و مهدی ترابــی را در اردوی تیم ملی ایران 
 دارد. وحیــد امیــری و کمــال کامیابی نیــا نیز در

 جمــع ملی پوشــان حضور داشــتند که بــه دلیل 
مصدومیت از حضور در ادامه بازی ها کنار کشیدند.

محمدرضا اخباری دروازه بان اول تراکتور نیز تنها 
شاگرد رسول خطیبی در جمع ملی پوشان است. تیمی 
که علاوه بر نبود اخباری همچنان با غیبت مســعود 
شجاعی و اشــکان دژاگه به دلیل اختلاف با خطیبی 

تمرینات خود را پشــت ســر می گذارد.تراکتور که با 
تصمیمات مالک خود با مشــکلات مالی فراوان روبرو 

شده است حدود یک میلیون و 6۳0 هزار یورو بدهی 
قطعی بین المللی دارد که این تیم را با خطر محرومیت 

از حضور در نقل و انتقالات روبرو کرده است.
ســوپرجام فوتبال باشگاهی کشــور در حالی قرار 
اســت در روزهای پایانی بهار 1400 برگزار شود که 
بازیکنــان حاضر در اردوی تیم ملی قرار اســت چهار 
روز پیــش از این دیدار از بحرین به تهران آمده و در 

اختیار تیم های باشگاهی خود قرار بگیرند.
ایــن امر ســبب شــده تــا یحیــی گل محمدی 
چاره ای جــز ایجاد تغییــر در ترکیب پرســپولیس 
نداشــته باشــد. وحید امیری و کامیابــی نیا به طور 
قطــع در بازی با تراکتــور غایب خواهند بود و یحیی 
نیــز تصمیــم دارد برای ایــن دیدار، چنــد بازیکن 
 ملــی پوش فعلی تیمــش را هــم روی نیمکت قرار 
دهد تا دچار آسیب دیدگی در ادامه رقابت های لیگ 

برتر با توجه به فشردگی بازی ها نشوند.
رسول خطیبی نیز همچنان با قهر دو کاپیتان خود 
دست و پنجه نرم می کند و برخلاف دیدگاه مالک این 
باشگاه بدون داشــتن بازیکنی که اسم و رسم داشته 
باشد باید برای تصاحب نخستین جام در سال 1400 

رقابت کند.
فینال ســوپرجام با مخالفت مســئولان ستاد ملی 
مقابله بــا کرونا در ورزش بدون حضور تماشــاگران 

برگزار می شود.

مصدومانومغضوباندورازاولینجام۱۴۰۰
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امام علی علیه السلام:
إنَّ أحسَنَ ما یأَلفَُ بهِِ النّاسُ قُلوبَ 

غنَ عَن قُلوبِ  أوِدّائهِِم ، ونفََوا بهِِ الضِّ
أعدائهِِم : حُسنُ البِشرِ عِندَ لقِائهِِم ، 
دُ في غَیبَتِهِم ، وَالبَشاشَةُ بهِِم  وَالتَّفَقُّ

عِندَ حُضورِهِم.
بهترین چیزی که مردم به واسطه 

آن ، دل های دوستانشان را به دست 
می آورند و کینه ها را از دل های 

دشمنانشان می زدایند ، این است 
که در هنگام برخورد با آنان ، خوش 
رو ، در غیابشان جویای احوالشان ، 

و در حضورشان گشاده رو باشند .
تحف العقول : ص 2۱8

 دلار                          25۱,7۱0 
 یورو                         302,980 
 پوند انگلیس           365,420

 درهم امارات              7۱,520   
 لیر ترکیه                   37,300
 سکه امامی         ۱۱8,680,000
 بهار آزادی         ۱۱2,989,000
 نیم سکه               66,000,000
 ربع سکه              43,۱00,000 
 سکه گرمی          25,000,000
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کسب دو پیروزی مقتدرانه توسط تیم ملی ایتالیا با هدایت مانچینی

فناوری
 کشف حیات در اعماق اقیانوس در دمای بالاتر از نقطه جوش

یک تیم تحقیقاتی شــامل ســه دانشمند از دانشــگاه اقیانوس شناسی 
»رودآیلند«)Rhode Island( یک میکروارگانیســم تک سلولی را در مکانی 

یافتند که اصلا انتظارش را نداشتند.
 به نقل از ساینس دیلی، آرتور اسپیواک)Arthur Spivack(استاد اقیانوس 
شناسی از دانشکاه »رودآیلند«)URI(که در سال 2016 تحقیقات ژئوشیمی 
انجام شــده توسط یک موسســه ژاپنی را هدایت می کرد می گوید: آب در 
سطح زمین در دمای 100 درجه سانتیگراد می جوشد، و ما ارگانیسم هایی 

یافتیم که در رسوباتی با دمای 120 درجه سانتیگراد زندگی می کنند.
این مطالعه به عنوان بخشــی از تحقیقــات Expedition ۳۷0 که برنامه 

بین المللی اکتشاف اقیانوس است انجام شده است.
نتایج این سفر تحقیقاتی دو ماهه که در سال 2016 انجام گرفت اکنون 

در سال 2020 در مجله »ساینس« )Science( منتشر شده است.
این خبر به دنبال خبری در ماه اکتبر منتشر شد که  بیان می کرد که تنوع 
میکروارگانیسم های کف اقیانوس به اندازه میزان آنها در سطح زمین است. 
 Japan(»محققان این پروژه که شــامل »گروه علوم زمین-دریایی ژاپن
 ،)Bremen University(دانشــگاه برمن ،)marine-earth science group
دانشــگاه هیوگو)Hyogo(، دانشــگاه کوچی)Kochi( و رود آیلند)URI( بود. 
40000 نوع مختلف میکروارگانیســم از نمونه هــای مرکزی در 40 مکان  

مختلف از سرار جهان یافت کردند.
تحقیقاتی که در مجله ی ساینس تودی)science today( منتشر شده بر 
روی رودخانه Nankai Trough در سواحل ژاپن تمرکز دارد، جایی که سیستم 
حفــاری اعماق دریا به نام چینکیو)Chinkyu(، حفره ی عمیق 1180 متری 
ایجاد کرده تا به رســوبات با دمای 120 درجه سانتی گراد برسد. رهبر این 

مطالعات پروفسور کای-اووه هینریش)Kai-Uwe Hinrichs( است.
 Kira(که اخیرا دو دانشجوی پزشکی اش کایرا هومولا )Spivack(اسپیواک
Homola( و جاســتین ساوج) )Justine Sauvage( از دانشگاه رود آیلند به 
او پیوســته اند می گوید: یکی از راه های یافتن حیات پیدا کردن شواهدی از 
متابولیسم)سوخت و ساز( است. ما شواهدی شیمیایی از استفاده ارگانیسم ها 

از مواد آلی رسوبات یافته ایم که به آن ها کمک می کند زنده بمانند.
گروه تحقیقاتی این دانشــگاه همچنین مدلی از نظام دمایی این منطقه 
ســاخته اند. وی افزود: این تحقیقات نشــان می دهد که زندگی در اعماق 
رســوبات دریایی امکان پذیر اســت، جایی که ما فکر نمی کردیم بتوان در 
آن زندگــی کرد. اگرچه این موضوع به خودی خود هیجان انگیز اســت اما 
اســپیواک می گوید این تحقیق را می توان به زندگی در مکان های ســخت 

مانند سیارات دیگر نیز تعمیم داد.
بر طبق این مقاله رسوبات اعماق اقیانوس ها مکان هایی بسیار دشوار برای 
زندگی هســتند. دما و فشار دائما در حال افزایش است در حالی که منابع 
انرژی در حال کاهش است. تنها ۳0 سال است که می دانیم میکروارگانیسم ها 
به رغم این شرایط نامناسب و دشوار در اعماق چندین کیلومتری بستر دریا 
زندگی می کنند. هنوز اطلاعات زیادی از زیســت کره نداریم و این موضوع 
باعث به وجود آمدن ســوالاتی اساسی می شود: در چه مکان هایی نمی توان 

زندگی کرد و چه عواملی آن ها را تعیین می کند؟
برای بررســی تاثیر دما بر زندگی در اعماق زیســت کره جایی که منابع 
انرژی کم است نیاز است تا حفاری گسترده در اعماق اقیانوس انجام دهیم.

هینریش)Hinrichs( رهبر این تحقیقات می گوید: تنها چند مرکز حفاری 
علمی تاکنون وجود داشته که توانسته تا عمقی که دمای رسوبات بیشتر از 
۳0 درجه سانتیگراد است پیش برود و هدف پروژهT- LimitExpedition یک 
حفاری هزار متری در رسوبات بود تا جایی که دمای رسوبات بالاتر از 120 
درجه سانتی گراد باشد و این عملیات موفقیت آمیز بود. همانند جستجوی 
حیــات در فضا یافتن محدودیت های زندگــی در زمین نیز با چالش های 

زیادی در زمینه ی فناوری روبرو است.
فومیو ایناگاکی)Fumio Inagaki(، دانشــمند ارشــد، از موسسه ی علوم 
و فنــاوری دریا- زمین)JAMSTE( می گوید: به طرز شــگفت آوری تنها در 
دمای 45 درجه سانتی گراد تراکم جمعیت میکروب ها کاهش زیادی داشت.

شگفت آور است که در اعماق اقیانوس در مکان هایی با دمای بالا فواصل 
عمیق و گسترده ای وجود دارد که هیچ حیاتی در آن یافت نمی شود اما پس 
از گذر از این مکان ها در عمقی بیشتر و حتی گرم تر توانستیم در مکان هایی 
با دمای بیشتر از 120 درجه سانتی گراد، سلول ها و فعالیت میکروبی بیابیم.

اسپیواک می گوید که این پروژه مانند بازگشت به ریشه هایش است، زیرا 
او و »دیوید اسمیت«)David Smith( استاد اقیانوس شناسی و رئیس دانشکده 
اقیانوس شناســی رود آیلند URI، کشفی مفید در مکانی داشتند که حدود 
20 ســال پیش در عملیات حفاری آن شرکت کرده بودند، این یافته ها به 

مطالعه زیست کره دریایی در اعماق زمین کمک می کند.
اســپیواک می گوید: در مورد پروژه ی فعلی مطالعات روی نمونه هایی که 
تیم جمع آوری کرده ادامه خواهد داشت. توسعه فناوری بررسی نمونه های 
جمع آوری شده از ماه چندین سال به طول انجامیده است و همین امر برای 
این نمونه ها از اعماق رســوبات اقیانــوس نیز صادق خواهد بود. ما در حال 

توسعه ی این فناوری هستیم تا تحقیقات خود را ادامه دهیم.

 کمک یک ربات پیشرفته به جراحان در تایلند
بیمارستان »راجاویثی«)Rajavithi Hospital( در بانکوک تایلند اخیرا از 
یک ربات جراحی با فناوری پیشــرفته برای کمک به تیم های پزشکی برای 

انجام عمل های جراحی با دقت بالا و ایمن استفاده کرده است.
به نقل از بانکوک پست، این ربات که »داوینچی شی«)da Vinci Xi( نام 
دارد یک فناوری رباتیک جراحی ساخت آمریکا است و برای کمک به دقت 

جراحان در عمل های جراحی اورولوژیک طراحی شده است.
ربات مذکور مجهز به فناوری بزرگنمایی ســه بعدی اچ دی اســت که 
ایــن موضوع به جراحان اجازه می دهــد تا ناحیه جراحی را بهتر و واضح تر 
مشــاهده کنند. در همین حال گفتنی است ابزارهای این ربات بسیار دقیق 
عمل می کنند و  عملکرد بازوی رباتیک آن فراتر از توانایی های دست انسان 

است و بسیار بهتر از دست انسان خم شده و می چرخد.
استفاده از ربات مذکور در جراحی باعث می شود که جراحی با دقتی بالا 
و تنها با چند برش کوچک انجام شود. این به این معناست که خون ریزی و 
احتمال عفونت این جراحی کمتر است و بهبودی سریع تر حاصل می شود.

»تانــت تایدومرانــگ«)Tanet Thaidumrong( رئیــس کمیته نظارت 

بر سیســتم رباتیــک جراحی بیمارســتان گفت که ربات داوینچی شــی 
پیشــرفته ترین فناوری در این کشــور اســت و نتایج رضایت بخشی را نیز 

ارائه داده است.
بیماران نیز از عمل انجام شده توسط ربات به دلیل زخم های کمتر پس از 
عمل راضی هستند. تکنیک این ربات به بیماران کمک می کند تا به سرعت 
بهبود یابند و باعث کاهش زمان بستری شدن آنها در بیمارستان می شود.

دکترتانت افزود: این موضوع به نوبه خود ســبب خالی شدن تخت های 
بیشتری در بیمارستان می شود. 

بازوهای رباتیک به گونه ای طراحی شده اند که پزشکان بتوانند به راحتی 
از آنها هنگام جراحی اســتفاده کنند. نکته خوب این اســت که توسط این 
ربات پزشــکان می توانند به نقاط کوچکی از بدن و بدون هیچ محدودیتی، 

برای عمل جراحی دسترسی داشته باشند.
این بیمارســتان 11 ســالن جراحی جدید را ساخته است که یک اتاق 
برای ربات جراحی مذکور در نظر گرفته شده است. یک جراح برای آموزش 
نحوه استفاده از ربات قبل از انجام جراحی روی بیمار، حداقل به ۳0 ساعت 
آموزش نیاز دارد. بسیاری از بیماران مبتلا به سرطان و بیماری های پیچیده 
قبلًا توســط این ربات جراحی شــده اند. به گفته مسئولان این بیمارستان 
85 درصد عمل های انجام شــده توســط این ربات مربوط به بیماران مبتلا 
به بیماری های گوش، حلق و بینی، 11 درصد برای بیماری های زنان و دو 

درصد برای بیماران مبتلا به سرطان پروستات و کلیه است.
 King در کشــور تایلند هشــت ربــات جراحــی در بیمارســتان های
Chulalongkorn Memorial« Siriraj » و »Ramathibodi« وجــود دارد. 
تخمین زده می شــود که در کل 5 هزار و 2۷0 ربات جراحی در سراســر 

جهان هستند و کار می کنند.
»سومســاک آکســیلپ«)Somsak Akksilp( رئیس دپارتمان خدمات 
پزشکی این بیمارستان گفت: روزانه بیش از شش هزار بیمار سرپایی به این 
بیمارستان مراجعه می کنند و انتظار می رود تعداد آنها در آینده نیز افزایش 
یابد. این ربات در معالجه بیمارانی که نیاز به عمل های پیچیده دارند نقش 
بســزایی خواهد داشت. ربات ها نه تنها باعث صرفه جویی در وقت می شوند 
بلکه با کاهش تماس مســتقیم بین بیماران و تیم  پزشــکی و کادر درمان 

ایمنی مناسب را برای بیماران نیز فراهم می کنند.

 تحقیق درباره بیماری آرتروز در فضا
بخش تحقیقات ایستگاه فضایی بین المللی اخیرا در حساب کاربری خود 
در توییتر تصویر جدیدی از »کیت روبینز«)Kate Rubins( فضانورد ناســا و 

مهندس پرواز ماموریت »اکسپدیشن 64« منتشر کرده است.
 در تصویر جدید که منتشــر شــده، کیت روبینز در حال انجام آزمایش 
جذاب دیگری است. در زمین هیچ داروی اصلاح کننده بیماری برای بیماری 
آرتروز وجود ندارد. حال فضانوردان ایســتگاه فضایی بین المللی در فضا در 
حال انجام مطالعه ای هستند که می تواند به کشف چنین درمانی منجر شود.

آرتروز بیماری بســیار شایعی است که در تمام مناطق جغرافیایی دیده 
می شود. به این بیماری، ساییدگی مفصل، ورم مفاصل و استخوان ها و آماس 

مفصلی استخوانی هم گفته می شود.
آزمایش مذکور »بررسی سیستم میکروفیزیولوژیکی غضروف، استخوان و 
غشاء زلالی با استفاده از پلتفرم چند منظوره جی«)MVP Cell-06( نام دارد 
و محققان با اســتفاده از آن یک مدل بیولوژیکی برای بررســی اثرات پرواز 
فضایی بر بیماری اسکلتی - عضلانی ایجاد می کنند. آسیب دیدگی مفصلی 
ممکن است پس از از دست دادن غضروف و استخوان به یک بیماری التهاب 
 post-traumatic(»مفصل یا آرتریت که این بیماری »آرتروز پس از سانحه
osteoarthritis( نامیده می شود، منجر شود. این تحقیقات می تواند به توسعه 

داروهایی برای جلوگیری از پیشرفت این بیماری منجر شود.

 فرونشســت زمین زندگی 635 میلیون انسان را تهدید 
می کند

پژوهش جدیدی نشــان می دهد که فرونشســت زمین می تواند زندگی 
6۳5 میلیون انســان را که بیشــتر آنها در آسیا ساکن هستند، تهدید کند. 
بــه نقل از پرس ریپورتر، اقدامات انســانی که به حــذف آبهای زیرزمینی 
می انجامند و همچنین دلایل گوناگون دیگر می توانند به فرونشســت بستر 

زمین منجر شوند.
پژوهشگران هشدار می دهند که این پدیده، زندگی 6۳5 میلیون انسان 
را تحت تاثیر قرار خواهد داد که بیشتر آنها در آسیا هستند و تولید ناخالص 

داخلی آنها طی چهار سال آینده، به ۷8/۹ تریلیون دلار می رسد.
یک پژوهش جدید نشــان می دهد که ممکن اســت تا سال 2024، 1۹ 
درصد از ســاکنان جهان که در 21 درصد از تولید ناخالص داخلی سراسر 

جهان نقش دارند، تحت تاثیر فرونشست زمین قرار بگیرند. 
نتایج این پژوهش، نخســتین گام اصلی را به سوی تدوین بیمه نامه های 
کارآمد برای فرونشست زمین نشان می دهند که در بیشتر جوامع بین المللی 

به آنها توجهی نمی شود.
»جراردو هررا گارســیا«)Gerardo Herrera Garcia(، پژوهشــگر ارشد 
این پروژه و همکارانش، ارزیابی های گســترده ای انجام دادند که نشان داد 
فرونشست زمین طی قرن گذشــته، به خاطر تخلیه آب های زیرزمینی در 

200 ناحیه از ۳4 منطقه بین المللی است.
پژوهشــگران با ترکیب تجزیه و تحلیل های مکانی و آماری، مدلی را به 
وجود آوردند که حساسیت نشست یک فضا را براساس عواملی مانند طغیان 

و تخلیه آب های زیرزمینی در اثر کارهای انسانی نشان می دهد.
این مدل نشان داد که بسیاری از این 6۳5 میلیون نفر، در آسیا هستند 

و تولید ناخالص داخلی آنها حدود ۷8/۹ تریلیون دلار است.
این مولفه ها به مرور زمان با خشکســالی تشــدید می شوند و می توانند 

به افزایش فرونشست زمین و خسارات یا تاثیرات مرتبط با آن بیانجامند.
سیاســت های بیمه که مدل سازی فرونشست را در مناطق بدون پوشش 
بیمه انجــام می دهند، نظارت ثابتی بر مناطق پرخطر دارند، آســیب ها را 
تجزیه و تحلیل می کننــد و اقدامات مقرون به صرفه ای را انجام می دهند، 
ممکن است بتوانند به متوقف کردن اثرات فرونشست زمین در مناطقی که 
بیشــترین ضربه به آنها وارد می شود به ویژه، مناطقی با تراکم بالا، تقاضای 
بیش از اندازه آب های زیرزمینی و مناطقی که با مشکل آب دست و پنجه 

نرم می کنند، کمک کنند.

کاوشگر و ماه نورد کوچک انگلیس که »آساگومو«)Asagumo( نام دارد، توسط 
 )Spacebit(»متخصصان رباتیک شرکت مستقر در لندن موسوم به »اسپیس بیت
طراحی شــده و قرار اســت در ســال 2021 به کره ماه فرستاده شود.  به نقل از 
تلگراف، کاوشگر کوچک »آساگومو« قرار است تابستان امسال با همکاری ناسا به 
سطح ماه برسد. این اولین باری است که یک کاوشگر انگلیسی به کره ماه می رود 
و مهندسان »اسپیس بیت« به جای چرخ در آن از چند پا بهره برده اند تا بتواند به 
خوبی و بدون مشکل از موانع و دست اندازها عبور کند و از راه های زیرزمینی موسوم 
به کانال ها یا لوله های گدازه بخزد تا ببیند آیا برای انسان قابل سکونت است یا نه.

اکنون بســیاری از کارشناسان بر این باورند که لوله های گدازه -محفظه هایی 
مانند تونل در صخره ها که میلیاردها سال پیش توسط رودخانه های گدازه ایجاد 
شــده است- می توانند سرپناه های طبیعی را برای انسان در کره ماه فراهم کنند 

و بنابراین مکان خوبی برای راه اندازی اولین مستعمرات انسانی در ماه هستند.
ماه برای فضانوردان یک محیط خشــن اســت، زیرا دما می تواند در شب ها به 
بیش از منفی 1۷0 درجه سانتیگراد برسد و سطح ماه نیز توسط اشعه خورشید 
و شهاب سنگ های کوچک بمباران می شود. اگرچه بزرگترین لوله های گدازه در 
زمین تنها به عرض 18 متر می رســند، اما در ماه می توانند چند 10 متر عرض 
داشته باشند و می توانند مهر و موم شوند و با هوای قابل تنفس توسط انسان پر 
شوند. سقف ســنگی آنها نیز یک محافظ در برابر تشعشعات مضر است و دمای 
داخل آن تنها منفی 20 تا منفی ۳0 درجه سانتیگراد است، بنابراین می توان آنها 
را تا حد مطلوبی گرم کرد. یک تونل کشف شده در منطقه »ماریوس هیلز« حداقل 
1000 یارد عرض و طول دارد و می تواند شهرهای کوچکی را در خود جای دهد. 
کارشناسان می گویند ممکن است از زمان فعالیت آتشفشانی در ماه، یک شبکه 
بزرگ زیرزمینی در آن وجود داشته باشد. »پاولو تاناسیوک« مدیر عامل شرکت 
»اسپیس بیت« می گوید: طراحی یک ماه نورد دارای پاهای عنکبوتی برای کشف 
مفید بودن تونل های گدازه برای سکونت بسیار مهم است. وی افزود: برنامه هایی 
برای بازگشت به ماه در آینده وجود دارد و ما مجبور خواهیم بود در جای دیگری 
زندگی کنیم و یک گزینه می تواند این باشد که ورودی تونل های گدازه را مهر و 
موم کرده و از آن به عنوان پناهگاه اســتفاده کنیم.وی ادامه داد: ما معتقدیم که 
این ماه نورد در بررســی این موضوع نقش مهمی ایفا خواهد کرد. این کاوشگر در 
ماه قدم خواهد زد، بنابراین می تواند در زمین های ناهموار حرکت کند و مناطقی 

را که به طور معمول نمی توان به آنجا رفت، کاوش کند. وی می گوید: اگر بخواهید 
مسافت های طولانی را طی کنید، سوار اتوموبیل خود می شوید، اما اگر بخواهید 
از چیزی بالا بروید قطعا از پاهای خود استفاده می کنید. بنابراین، استفاده از پا به 
جای چرخ در »آساگومو« برای این نوع کاوش مناسب تر است. طراحی ماه نوردی 
که بتواند روی ماه راه برود، دشــوار است زیرا سطح آن در یک لایه غلیظ از غبار 
معروف به »رگولیت« پوشــانده شده است که پاهای کاوشگر می تواند در آن فرو 
رفته و گیر کند. ضمن اینکه همانطور که فضانوردان ماموریت »آپولو« کشف کردند، 
گرد و غبار سطح ماه، شکاف و فضاهای خالی میان قطعات مختلف را پر می کند و 
موجب اخلال در کارایی آنها می شود. »آساگومو« فقط ۳.۹ اینچ )10 سانتی متر( 
قد دارد، بنابراین باید بتواند به خوبی روی سطح ماه حرکت کند، در غیر این صورت 
غرق می شود. برای حل این مشکل، به چهار پای شبیه به عنکبوت مجهز شده است 
که حرکت را برای آن آسان کنند. این کاوشگر همچنین حامل ابزارهایی است که 
قادر خواهند بود میزان تابش خورشیدی را اندازه گیری کنند و در ماموریت های 

آینده ممکن است بتوانند منابع فلزات گرانبها و مواد معدنی را پیش بینی کنند. 
همچنین »آســاگومو« اولین کاوشگری خواهد بود که با وای-فای به فرودگر 
خود متصل می شــود، بنابراین نمی تواند خیلی از منطقه فرود خود دور شود. اگر 
اتصال »آساگومو« با فرودگر خود قطع شود، از فناوری پهپاد داخلی برخوردار است 
و ســعی می کند دوباره به سمت فرودگر پرواز کند. این ماموریت با هزینه پرتاب 
فقط سه میلیون پوندی می تواند برای شرکت هایی که به دنبال مکان هایی برای 
تأمین منابع ارزشمند خارج از زمین هستند، جذاب باشد. »تاناسیوک« می گوید: 
ما امیدواریم که تونل های گدازه را در نزدیکی محل فرود پیدا کنیم، زیرا به دلیل 
محدودیت وای-فای نمی توانیم خیلی دور برویم و سیستم ما نیز دارای یک هوش 
مصنوعی بسیار پایه است. وی افزود: اول از همه این یک ماموریت نمایش فناوری 
است، اما بدیهی است که ما سعی خواهیم کرد بهترین تلاش خود را داشته باشیم 
و مناطق ممکن را بررسی کنیم و شاید بتوانیم چیز جالبی پیدا کنیم. کاربردهای 
علمی زیادی برای این کاوشگر وجود دارد، زیرا شما می توانید در مورد محیط ماه 
اطلاعات بیشتری کسب کنید و ما می توانیم در آینده کشف کنیم که کدام مناطق 
ماه قابل استخراج است. این کاوشگر قرار است اواخر تابستان امسال با همکاری ناسا 
و همراه با اولین مأموریت قمری تجاری سرویس محموله ناسا )CLPS( که پیش از 

برنامه »آرتمیس« ارسال می شوند، به ماه فرستاده شود.

انگلیسیکعنکبوتفضاییبهماهمیفرستد

نخستینپروازآزمایشیهوابردهیبریدیعمودپرواز»مانتا«

نمونه اولیه هواپیمای هیبریدی عمودپرواز شرکت »مانتا« در مقیاس یک 
سوم برای انجام پروازهای آزمایشی خود آماده است.

 به نقل از نیو اطلس، شــرکت سوئیســی »مانتا«)Manta( در حال کار بر 
روی یــک هواپیمای هیبریدی منعطف اســت که قابلیت برخاســت و فرود 
عمودی)VTOL( یا عملیات برخاست و فرود کوتاه)STOL( را دارد. در حال حاضر 
یک مدل در مقیاس یک سوم از این طراحی ساخته شده است و این شرکت 

در حال آماده سازی برای اولین پروازهای آزمایشی آن است.
هواپیماهای«ANN1« و »ANN2« نسخه های یک نفره و دو نفره این هواپیما 
هستند که دارای بدنه کامپوزیت کربن با یک دم کوچک به شکل V و یک بال 
کوچکتر در جلو است. نیروی محرکه رو به جلو به وسیله چهار موتور الکتریکی 
واقع در زیر لبه جلویی بال اصلی تأمین می شــود. این موتورها همچنین برای 

برخاست و فرود عمودی می توانند به صورت قائم قرار بگیرند.
ایجــاد تعادل در ایــن هواپیما با چهار موتور دیگر واقع در دم و دماغه این 

هواپیما انجام می شود که مجموع موتورهای آن را به 8 عدد می رساند.
این هواپیما در نهایت خواهد توانســت بــه صورت عمودی از روی جایگاه 
اســتاندارد پرواز بالگرد موسوم به »هلی پد« بلند شــود و فرود بیاید. اما اگر 
کمی فضای بیشــتری در اختیار داشته باشــد، می تواند یک برخاست و فرود 
افقی با طی مســافتی بسیار کوتاه نیز داشته باشد. »مانتا« می گوید که سطح 

بال های بزرگ این هواپیما به آن توانایی مدیریت برخاست معمولی)افقی( در 
مسافتی به اندازه کمتر از سه برابر صفحه یک »هلی پد« را می دهد. نشست و 
برخاســت معمولی امکان حمل بارهای سنگین تر را فراهم می کند و همچنین 
اگر این نوع برخاست و فرود انجام شود، انرژی بسیار کمتری مصرف می شود.

سیستم پیشــرانه این هواپیما کاملًا الکتریکی است، اما »مانتا« قصد دارد 
برای مأموریت های با برُد بیشــتر، علاوه بر باتری از یک ژنراتور گازی/بنزینی 
نیز بهره ببرد. این هواپیما می تواند به سرعت بیش از ۳00 کیلومتر در ساعت 
برسد و دامنه هدف آن پیمایش بیش از 600 کیلومتر در هر پرواز است. با پر 

کردن مخزن سوخت آن می توان باتری را در حین پرواز سریع تر شارژ کرد.
مدل یک نفره »ANN1« به عنوان یک هواپیمای اســپرت و چابک طراحی 
شــده اســت، در حالی که »ANN2« می تواند یک مسافر را پشت سر خلبان 
حمــل کند. بعید اســت که از ایــن هواپیما با توجه بــه ظرفیت محدود آن 
بتوان به عنوان تاکســی هوایی اســتفاده کرد. »مانتا« آن را بیشتر به عنوان 
یک هواپیمای کاربردی برای اســتفاده در عملیات های نجات توسط پلیس یا 

اورژانس در نظر گرفته است.
شرکت »مانتا« نمونه اولیه این هواپیما را با کامپوزیت کربن در مقیاس یک 
سوم ســاخته که طول آن تقریباً سه متر)10 فوت( است. اکنون ما مشتاقانه 

منتظر دیدن آن در هوا و دنبال کردن توسعه آن هستیم.


